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VILÁG PROLETÁRJAI, EGYESÜLJETEK! Tanácskozott
az egyetemi küldöttértekezlet

Az egyetemi küldöttértekezlet május 4-én, délután, ült 
össze. Az elnöklő Szívi József köszöntötte az elnökségben he
lyet foglaló Gulyás Kálmánt, a IX. kerületi KISZ-bizottság 
titkárát. Szarvas Lászlót, az egyetemi pártbizottság titkárát, Berend T. Iván rektort és Veres Pált, az egyetemi KISZ-bi- 
zottság titkárát, valamint a vendégeket: Török Juditot, a KISZ 
KB osztályvezetőjét, Turcsi Gyulát, a budapesti KISZ-bizottság 
osztályvezetőjét és Kerekes Sándort, az egyetemi párt-végre
hajtóbizottság ifjúsági felelősét.

A mandátumvizsgáló bizottság elnökének jelentése szerint megjelent 68 fő (a 91 választott küldött közül sokan a nyelvi írásbelik miatt maradtak távol, vagy késtek). A jelenlevő kül
döttek 33 százaléka volt munkás—paraszt származású, 32 százalékuk párttag, a kollégisták aránya 33 százalék, míg a nemek szerinti megoszlás 52, illetve 48 százalék a fiúk javára. Miután 
a küldöttek szavazással megerősítették a küldöttgyűlés külön
féle bizottságait, s  elfogadták a naoirendet, mindjárt sor is 
került ez utóbbi első pontjára, a KISZ-bizottság titkárának, Veres Pálnak a szóbeli beszámolójára.

A.S eredményes saahmai műnket aa étlap
A küldöttgyűlés feladata, hogy az egy évvel ezelőtti kongresszusi küldöttgyűlés óta végzett munkát értékelje, s egyben fogadja el a következő mozgalmi év akcióprogramját. (Az ak

cióprogramhoz kapcsolva a KISZ-bizottság beterjesztette a küldöttgyűlésnek a szakmai tanulmányi munkát ösztönző tevékenységről szóló anyagot is.)Az 1976-os küldöttgyűlés határozata az alapszervezeti munka további javítását fogalmazta meg legfontosabb feladatként. Ez az alapszervezetek oldaláról a komplexebb, tartal
masabb, folyamatosabb munkát igénylő vállalásokat követelte, 
a vezetőségektől pedig azt, hogy jobban segítsék az alapszervezeteket a vállalások megtételében, csakúgy, mint azok megvalósításában az egész mozgalmi év során. E célkitűzés eredmé
nyeként több igényes közös vállalkozás született (külső szak
mai munka, vitakörvezetés, kollégiumpatronálás, csoportos 
TDK, stb.), de még nem jellemző az alapszervezetek többségére, hogy a vállalás valóban egész évi folyamatos és kemény munkát tesz szükségessé. Az alapszervezetek tevékenységének 
fő irányát jelentő vállalásban a szakmai vonatkozásokat kell 
erősíteni. (Folytatás a 4. oldalon)

Látogatás 
az iraki egyetemen

KISZ-tagság égés 
alapvetőbb probh 
olyan munka, amelj 
laki rendesen próbá’ 
nij szükségszerűen i 
dik egyfajta politik 
A KISZ-bizottságban .öit.- 
prop.-munka m ellett a titkári 
feladatokba is besegítettem, az 
általam vezetett területen kí
vüli dolgokban is részt vet
tem a hagyományunknak 
megfelelően, amely az agit.- 
prop.-titkárnak bizonyos fajta 
titkárhelyettesi szerepet szán. 
Szeretném még megjegyezni, 
hogy a KISZ-bizottságba, Kis
sé rendhagyó módon kerül
tem. Nem kerültem át ugyan
is a kari szűrőn . . .

XIX. ÉVFOLYAM, 10. SZÁM

EGYETEMI
TDK-

KONFERENCIA
7977. november 21—25.

Az 1977. évi TDK konferen
ciáit novemberben rendezzük. 
A dolgozatok beadási határ
ideje október 3. Kérjük a ha
táridőt pontosan betartani, mi
vel a szervezésre így is kevés 
idő áll rendelkezésre, s a ké
sőbb beadott dolgozatokat 
nem tudjuk figyelembe venni.

A végzős hallgatóknak TDK 
dolgozatukat 1977. június 20-ig 
kell leadniuk. A diplomamun
kával nem lehet nevezni. An
nak egy-egy részterületét job
ban kidolgozva a diplomamun
kához képest több oldalról 
megközelítve fel lehet hasz
nálni a TDK dolgozatban.

A dolgozatokat három pél
dányban kérjük leadni. Mel
lékelni kell három példányban 
egyoldalas tartalmi összefog
lalót a dolgozatról. Minden
képpen tüntessétek fel a sza
kot, évfolyamot, lakcímet és a 
témavezető tanár nevét. A dol
gozatokat (az összefoglalóval 
együtt) a témában illetékes 
tanszéken kell leadni a fent 
jelzett határidőig.

Eredményes munkát, sok si
kert kíván a

TDK-tanács
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Alternatív
blokkok

Az 1877/78-as tanévben 
meghirdetésre kerülő alterna
tív blokkok és egyedi alterna
tív tárgyak jegyzéke május 
30'tól felvehető a Dékáni Hi
vatalokban. Kérjük hallgatóin
kat, hogy az 5., 7., illetve 9. 
félévre — félévenként egy 
tárgyra — június 2 0 -ig adják 
le jelentkezésüket a tárgyfe
lelős tanszékeken. Az utolsó tanítási napok Fotó: Fáth Péter

Háromtagú küldöttség látogatást tett a bagdadi egyetemen, 
1977. február 19-e — március 4-e között. A delegáció tagjai dr. 
Kubik István, az MKKE világgazdasági tanszék docense, to
vábbá dr. Péterfi János, a közlekedés-gazdaságtan tanszék 
adjunktusa, egyben az Oktatási Minisztérium munkatársai vol
tak. A delegációt dr. Stark Antal egyetemi tanár, általános 
reklornelyeiies vtzetie. ü t kértük ints, nosy iiailcU sclibcii 
beszéljen a látogatásukról, annak tapasztalatairól, eredmé
nyeiről.

— Hogyan került sor a láto
gatásra, és mi volt a célja?

— A kiutazás a magyar— 
iraki kulturális csereegyez
mény keretében jött létre. A 
Külügyminisztérium és a Kul
turális Kapcsolatok Intézete 
szorgalmazza a tudományos

A kollégiumi felvételek rendje 
az 1977/78-as tanévre

Jelentkezés a kollégiumba: 
A kollégiumba jelentkezők jö
vedelmi igazolásukat június 
1 0 -ig juttassák el az illetékes 
dékáni hivatalhoz. A kollé
giumi felvételt a kollégiumi 
tagkönyv, illetve (a kollégiu
mi tagkönyvvel nem rendelke
zők) a „kollégiumi felvételi 
kérőlapon” kérjék. A kollégiu
mi felvételi kérőlapokat a dé
káni hivatalhoz, az egyes kol
légiumokban és az oktatási 
rektorhelycttesnél helyezzük 
el. A jelentkezés határideje: 
1977. június 20. A jelentkezés
kor egy darab megcímzett, bé
lyeggel ellátott borítékot is le 
kell adni. Jelenleg nem kollé
gista hallgatók kérelmüket az 
oktatási rektorhelyettesnéí ad
ják le!

A kérelmek elbírálása: A 
felvételi kérelmek rangsorolá

sa az alapközösségek, a KISZ- 
alapszerv véleményének meg
hallgatása és figyelembevétele 
alapján a diákbizottságok és a 
kollégiumi igazgatók előzetes 
feladata. A végleges sorrend 
kialakítása 1977. június X.— 
28-án történik, a törökbálinti 
kollégiumi táborban a diák- 
bizottságok és igazgatók rész
vételével.

Fellebbezések: A fellebbezé
sek határideje 1977. július 31. 
A fellebbezéseket az oktatási 
rektorhelyetteshez kell bekül
deni. A fellebbezések elbírálá
sa 1977. augusztus 8 -án törté
nik a db-titkárok, kollégiumi 
igazgatók, kdb-titkárok és a 
rektorhelyettes részvételével. 
A fellebbezés eredményéről a 
rektori hivatal értesít augusz
tus 15-ig.

Kollégiumi Tanács

P á ly á z a t
A M a g y a r  R ád ió  p á ly á z a to t  h i r 

d e t  é re tts é g iz e tt  s z a k m u n k á s  f ia 
ta lo k  s z á m á ra , a z  if jú s á g i m u n 
k a s tú d ió b a n  fo ly ó  r ip o r te re lő k é p -  
ző  ta n fo ly a m ra .

P á ly á z a t i  f e l té te le k :
É re ttség i»  24 év  fe lső  k o rh a tá r ,  

a  s z a k m u n k á s  ta n u ló id ő n  tü l, le g 
a lá b b  eg y  év es  m u n k a v is z o n y , 
jó  b e széd - és  írá s k é s z sé g , t á r s a 
d a lm i, p o li t ik á i  k é rd é s e k  i r á n t i  
é rd e k lő d é s .

A  je le n tk e z ő k  k ö zü l ú js á g író  
s z a k m a i-z s ű r i  v á la s z tja  k i a  t a n 
fo ly a m r a  a lk a lm a s  f ia ta lo k a t,  
a k ik  m u n k a id ő  u tá n ,  h e te n k é n t 
eg y  a lk a lo m m a l 2 — 3 ó rá s  fo g 
la lk o z á s o n  is m e rk e d h e tn e k  a  r á 
d ió s - r ip o r te r i  m u n k á v a l.

J e le n tk e z é s i  h a tá r id ő :  1977.
a u g u s z tu s  1.

A  p á ly á z a to k  e lb ír á lá s á ra  s z e p 
te m b e rb e n  k e rü l  so r . A  ta n fo 
ly a m  eg y  év ig  t a r t .

A  je le n tk e z é s e k e t f r á s b a n , é le t
ra jz z a l  é s  k é t  g é p e l t o ld a lt m eg  
n e m  h a la d ó , b á rm ily e n  té m á b a n  
és m ű fa jb a n  m e g ír t  p á ly a m ű  b e 
k ü ld é sé v e l k é r jü k  a  M ag y a r R á 
d ió  sze m é ly z e ti és  o k ta tá s i  o s z tá 
ly á ra  (1800 B p . B ró d y  S. u . 5—7.)

A ta n fo ly a m o n  a  le g jo b b  e re d 
m é n y t e lé rő k  g y a k o rn o k  fe lv é 
te lt  n y e rh e tn e k  a  R ád ió b a .

M ag y a r R ád ió
sze m é ly z e ti é s  o k ta tá s i  o s z tá ly

A szervezeti forma nem gyengítheti a célt
Beszélgetés Vass Lászlóval, 

a KISZ-bizottság újonnan megválasztott titkárával
— Az, hogy KISZ-titkár let

tél, nyilván nem ott kezdődött, 
hogy az egyetemi küldöttérte
kezlet megválasztott. Milyen 
út vezetett idáig?

— Középiskolában, már or
szágos szintű KISZ-munkát is 
végeztem. A pápai Türr István 
Gimnázium KISZ-titkára vol
tam, tagja a városi KISZ VB- 
nek és az akkori országos diák
parlamenten az országos elő
készítő bizottság munkájában 
is részt vettem. Középiskolás 
tevékenységeimért kaptam 
illeg az Aranykoszorús KISZ- 
felvényt.
A katonaságnál zászlóalj és 
alapszervezsti KlSZ-vezető- 
ségi tag voltam.

Az egyetemen az érdekvé
delmi vonalon indultam, mint 
az évfolyamvezetőség DJB-se, 
majd II. éven rövid életű alap
szervezeti titkárságom után 
félévkor egyetemi tanácstag 
lettem, Emellett a vezetőképzés 
mellett működő ifjúságkutató 
csoportnak, később a politikai 
képzési bizottságnak is tagja 
lettem. Az egyetemi szintű 
KISZ-munka és hogy érdeklő
désem, szakmám úgy alakult, 
hogy a tudományos szocializ
mus tanszékre kerültem, az 
ágit.-prop.-területtel volt ösz- 
szeegyeztethető. S amikor ta
valy megkeresett a jelölő bi
zottság, erre vállalkoztam.

Az egyetemi tanácstagi mun
ka hatalmas áttekintést jelent, 
megismertem az egyetem és a

— Azaz, nem az ált. kari ve
zetőségtől, hanem mint egye
temi tanácstag kerültél be.

— Igen, ami azt is jelenti, 
hogy mint egyetemi tanácstag 
a KISZ-érdekeket nem sző
kébb értelemben (mint kari 
érdeket), hanem sokkal na
gyobb összefüggésben, mint 
összérdeket kellett figyelembe 
vennem.

A KISZ-titkári munkát fon
tos feladatnak, de életemben 
mégis egy kitérőnek tartom. 
Folytatom az ELTE bölcsész
karán a tud. szoc. kiegészítő 
tanárszakon tanulmányaimat 
és a tanszékünktől semmikép
pen nem akarok elszakadni.

— Hogyan kerültél be a tan
székre?

— Komolyabban érdeklőd- 
a politikai jellegű tárgyak

Politikai filozófia, szo- 
\  tanszékre szeminá- 

ám alapján hívtak 
„<»dtam, és ez bizo- 

- mértékben pályamódosí
tás, de a közgazdasági alap- 
képzettségemet nagyon jól tu
dom hasznosítani, hiszen a 
szűkebb témám is a közgazda
ságtan, szociológia és filozófia 
határterülete (politikai pártok, 
politikai szervezetek).

— Milyen elképzeléseid van
nak a KISZ kereteinek tartal
masabb kitöltéséről?

— Ha a jelszót akarnánk 
megfogalmazni, akkor talán azt 
mondhatnám: nincs passzív 
ember!

(Folytatás az 5. oldalon)

intézetek, felsőoktatási intéz
mények nemzetközi kapcsola
tainak erősítését. Nagyon lénye
ges szempont, hogy inkább ke
vés intézmény között jöjjön 
létre kapcsolat, de az minél 
mélyebb legyen. így az ir a k i-  
magyar egyetemek közti kap
csolatok fejlesztése mindössze 
két egyetemre, a miénkre és a 
műszaki egyetemre hárul. A 
közgazdasági egyetem part
nere a Bagdadi Egyetem köz- 
gazdasági kara. A látogatás 
célja a két egyetem közti kap
csolat létrehozása, valamint az 
eddig eltelt időszakban már 
számottevő eredményeket fel
mutató posztgraduális képzés 
továbbfejlesztése volt.

— Általában mi a vélemé
nye Irak élétéről, és ennek fi
gyelembevételével hogyan lát
ja jelentőségét a két egyetem 
közti kapcsolatnak?

— Óriási ellentmondások 
jellemzők erre az országra. Ez 
éppen úgy jelentkezik a külső
ségekben, mint a belső társa
dalmi feszültségekben. Irak a 
hirtelen rászabadult gazdagsá
gával nem mindig tud mit 
kezdeni, ezért annak ellenére, 
hogy bár nagyjából tisztában 
van vele, ez néha óriási pazar
láshoz vezet. A hatvanas évek 
bonyolult változásai az oktatás 
sok területét hagyták érintetle
nül elsősorban a társadalom- 
tudományi tantárgyakra gon
dolok itt. Tehát ezek nemcsak 
a világszinttől, hanem Irak 
nemzetgazdaságának igényei
től is elmaradnak. Az oktatási 
szervezet nem tudott lépést 
tartani Irak haladó kormány
zati politikájának elvárásai
val, i z  állami szektor döntő 
gazdasági tényezővé válása óta
sem. ^Olyen körülmények közt 
érthető, hogy igen nagy az ér
dek] őo'és egyetemi képzésünk 
és gazdaságpolitikánk iránt.

— Mik voltak a kéthetes lá
togatás főbb programjai, és 
milyen eredményeket kikerült 
elérni a kapcsolatot illetően?

— Látogatásunk végig szí
vélyes légkörben zajlott. Igen 
nagy szimpátia nyilvánult meg 
a magyar fél iránt) Elsősorban 
a tervezés, a tervgazdálkodás

(Folytatás a 2. oldalon)



PORTRÉ Dr. Gyenge Erzsébet
(1931- 1977)

ii-

Fájdalmas veszteség érte 
egyetemünket. 1977. május 10- 
én, életének 46. évében, fia
talon elhunyt dr. Gyenge Er
zsébet, az egyetemi pártbi
zottság tagja, az egyetemi 
könyvtár igazgatója, egyete
mi docens, a statisztika tan
szék oktatója.

Élete, szakmai és közéleti 
tevékenysége elválaszthatat
lan részét alkotja egyetemünk 
elmúlt 2 évtizedes tevékeny
ségének. 1954-ben szerezte 
meg kitüntetéssel egyetemi 
diplomáját, s utána közvetle
nül a statisztika tanszék okta
tója lett. A külkereskedelmi 
statisztika tananyagának ki
alakítása, oktatása, állandó to
vábbfejlesztése nevéhez kap
csolódik. A sok száz külkeres
kedelmi szakos közgazdász, 
mérnök-közgazdász sokat tud
na mondani arról a szívvel- 
lélekkel, kiváló pedagógiai ér
zékkel és szakmai felkészült
séggel végzett oktató-nevelő 
munkáról, amely mindvégig, 
életének legnehezebb szaka
szaiban is jellemzője volt dr. 
Gyenge Erzsébetnek. Pedig az 
élet könyörtelenül, sok em
ber számára elviselhetetlenül 
nehéz terheket rótt rá, tehet
sége és felkészültsége azonban 
utat tört magának az igen 
nehéz körülmények között is. 
Nagy lelkierő és opti
mizmus kellett ahhoz, hogy 
a magánélet nehéz körülmé
nyei között megőrizze hitét, 
olyan kiemelkedő munkát tud
jon végezni, amilyenre képes 
volt. Egyedül nevelte állandó 
gondoskodásra és támogatás
ra szoruló gyermekét, ápolta 
és gondozta beteg édesany
ját, és testvérét. Dr. Gyenge 
Erzsébet nemcsak oktató-ne
velő munkájában nyújtott ki
emelkedő teljesítményt, ha
nem példamutató, társadal
mi-közéleti tevékenységet is 
végzett. 1957-ben lett tagja 
az MSZMP-nek, s élete utol
só percéig egyetemi közéle
tünk élvonalbeli, önfeláldozó 
munkát végző tagja volt. Hosz- 
szú évekig dolgozott az ipar
kari pártvezetőségben veze
tőségi tagként, majd titkár
ként, tagja volt az egyetemi 
pártbizottságnak. A hallgatói 
pártcsoporttal, s általában a 
hallgatókkal való foglalko
zást, a hallgatók nevelését 
munkája legdöntőbb és leg

fontosabb részének tekintette, 
s ennek elismeréseként tün
tették ki az Ifjúságért Ér
deméremmel. Az egyetemi ne
velési bizottságban szintén ki
emelkedő munkát végzett.*

Az egyetemi élet gondjai
nak, a hallgatók problémái
nak megoldása, az embereken 
való segítés, eszmei-politikai 
meggyőződésének szellemében 
történő cselekvés életének ve
zérfonala volt, s ezen min
denki által csodált és elismert 
munkában nem is gondoltak 
arra, hogy emellett magán
életében is ugyanilyen hősies 
harcot kellett folytatnia. Saj
nos, ezt az emberfeletti küz
delmet szervezete nem tudta 
elviselni, hosszú évek óta hi
hetetlen erőfeszítéssel és élni- 
akarással küzdötte le a kór új
ra meg-megújuló támadásait. 
Sőt, újabb terheket vállalt ma
gára, amikor az egyetemi 
könyvtár igazgatói tisztjét el
vállalva tett erőfeszítéseket az 
e területeken felmerülő prob
lémák megoldására.

A biológiai lét törvényein 
nem tudott felülkerekedni, s  
hosszú, fájdalmas szenvedés 
után eltávozott közülünk. Éle
te, munkája, önfeláldozó küz
delme, kommunista helytállá
sa mindenkor példaként ma
rad meg számunkra.

Dr. Gyenge Erzsébetre min
denkor tisztelettel és megbe
csüléssel emlékezünk, s mi, 
akik ismertük és szerettük őt, 
soha nem felejtjük el. Emié* 
két kegyelettel megőrizzük.

„%udas Lá
Az 1977. május 9-i egyetemi 

tanács a társadalmi szervekkel 
egyetértésben, döntött a „Ru
das László”-díj adományozásá
ról.

A Marx Károly Közgazda
ságtudományi Egyetem egyete
mi tanács „Rudas László”-dí- 
jat alapít, amely először 1978- 
ban kerül odaítélésre. A díj 
alapításával ösztönözni kíván
ják a kutatómunka hatéko
nyabbá tételét az egyetem fia
tal dolgozói körében, s egyben 
hagyományt kívánnak terem
teni.

A díj két részből áll:
— „Rudas László” plakett
— 3000—5000 forint pénzju

talom.
A díjra pályázhat az egye

tem státuszán, illetve külső 
státuszon lévő, de rendszere
sen az egytemen dolgozó, bár
mely egyetem (tehát nemcsak 
az MKKE) elvégzésétől számí
tott 2 — 8  éves munkaviszony
nyal rendelkező dolgozó.

Pályázati feltételek:
— a díj e célból írt pálya

munka alapján kerül elsődle
gesen odaítélésre, de figyelem
be kell venni a pályázó okta
tói és közéleti tevékenységét, 
valamint emberi magatartását.

— pályamunkát egyénileg és 
kollektiven lehet benyújtani,

— pályázni az adott kuta
tási terület elmélyült Ismere
téről számot adó önálló tudo
mányos kutatási, vagy új ok
tatási módszertani eredménye

ket tartalmazó 30—50 oldalas 
pályamunkával lehet.

A tudományos pályamunkák 
elbírálása, a díjak odaítélése, 
valamint a díjazott pályamun
kák publikálásáról való gon
doskodás a Tudományos Bi
zottság feladata.

A díjak — arra érdemes pá
lyamunkák esetén — évente 
ítélhetők oda. Egy évben maxi
málisan három díj adható ki. 
A díjazott pályamunkák a díj
kiosztást követő első „Fiatal 
Oktatók Tudományos Üléssza
kán” kerülnek nyilvános elő
adásra. A díjazott pályamun
kák készítői számára a Rudas 
László plakettek és a jutalom
összegek az április 4-1 ünnep
ségen kerülnek átadásra.

Sajtótájékoztató 
az Operaházban

Az Operaház új évadjáról, és 
az idén még hátralevő két hónap 
műsorairól tartott tájékoztatót az 
elmúlt héten Lukács Miklós igaz
gató. Durkó Zsolt Mózes című 
operáját kettős szereposztásban 
mutatják be május 15-én és 20 
án. a  karmester Kóródi András, 
illetve Koncz Tamás lesz, az elő
állást Mikó András rendezte. Az 
első szereposztás Anya-szerepét 
Sass Szilvia énekli. Az Erkel 
Színház májusi bemutatója Bern
stein kompozíciójából, a Szerenád
ból készült balett lesz, Seregi 
László koreográfiájával. Ezzel egy 
műsorban szerepel három olyan 
darab (Bach: Air, Hindemith 
Kamarazene No. 1., Bernstein 
A városban), amelyek koreográ 
fiája szintén Seregi László alko 
tása. Június 2-án Váradi Katalir 
vezényli a Carmen-felújítást, í 
címszereplő Buday Lívia lesz.

Lukács Miklós bejelentette 
hogy az Operaház átépítését el 
halasztották, így a műsorok é! 
bérletek rendje az új évadba: 
nem változik. A régi bérlők má 
jus 23. és június 6-a között, a: 
új bérlők pedig június 14-e utáJ 
válthatják meg bérletüket.

Az 1977—78-as évad szeptem 
bér 20-án kezdődik. Az első naj 
műsorán Bartók három színpad 
műve szerepel, másnap az Erke 
Színházban a Bánk bánnal nyí 
tik az évad. A bemutatók és fel 
újítások tervében hat mű szere 
pel. A modern amerikai balét 
mesterének, Balanchine-nek est' 
je, és egy új magyar balettest, va 
lamint Balassa Sándor Az ajtói 
kívül című operájának bemutató 
ja lesznek az új programok. i 
felújítások; WM m*>’><.A  u bqiyg« hollandi, Bellini: Norma, Giorda 
no: André Chénier. A Norm; 
vendégszereplője Lamberto Gar 
delli lesz, Giordano darabját Szi 
netár Miklós rendezi.

Októberben szerepel az Opera 
házban a drezdai Operaház társu 
lata. A műsoron szerepel: Beetho 
ven: Fidelio, Weber: Bűvös va 
dász, Richard Strauss: A haliga 
tag asszony, Zimmermann: A ffü 
iesbagoly és a Repülő hercegnő.

Látogatás az iraki egyetemen
(Folytatás az 1. oldalról)

kérdései iránt tapasztaltunk 
nagy érdeklődést. Ennek oka, 
hogy jelenleg folyik orszá
gunkban a következő ötéves 
terv előkészítése, és komoly 
viták zajlanak ezzel kapcsolat
ban. Elsősorban a nyugati, 
többnyire az angolszász terü
leteken végzett és a hazánk
ban diplomát szerzett szakem
berek között éleződik a vita a 
különböző módszertani kérdé
sek miatt. Örömmel állapít
hattuk meg, hogy a nálunk 
végzettek szakmai felkészült
sége semmivel sem maradt el 
a nyugati egyetemeken vég
zettekével szemben. Különbö
ző ismertető előadások tartá
sára kérték fel delegációnk 
tagjait, amelyek nyilvánosan, 
ünnepi külsőségek, élénk vi
ták közt zajlottak le. A ma
gyar tervgazdálkodás és annak 
módszertani kérdéseiről tartott 
előadás részleteit a tv is átvet
te. Nagy az érdeklődés a ma
gyar tgazdasági irányítási rend
szer iránt, ebből is fakad, hogy 
a két egyetem közti együttmű
ködést fokozzák.

— Létrejött-e valamilyen 
egyezmény a két egyetem kö
zött?

— összeállítottuk egy együtt
működési szerződés ter
vezetét, melynek véglegesíté
sére a bagdadi egyetem veze
tőinek részvételével szeptem
ber folyamán fog sor kerülni.

Az egyezménytervezet lénye
ges pontjai a következők:

— Vállaljuk egy későbbi 
időpontban meghatározandó 
számú iraki fiatal posztgra
duális képzését, illetve széle
sítjük e képzést, mivel az ed
digiekben már volt ilyen irá
nyú képzés.

— Évente egy-két fiatal ok
tatót küldenénk Irakba, ami
nek kettős célja volna. Az 
arab nyelv tanulása természe
tesen egy már meglevő nyelvi 
ismeret mellett; ezenkívül az 
arab világgal való részletesebb 
ismerkedés.

— Az ő kérésük pedig, hogy 
a közgazdaságtudomány bár
mely területéről minél több 
vendégprofesszort küldjünk ki, 
akiket korlátlan számban tud
nának fogadni. Ezenkívül egy 
rendszeres, elsősorban angol 
nyelvű kiadványcserére is 
gondoltunk. Az ő kérésükre az 
értékesebb magyar cikkeket, 
kiadványokat is el fogjuk kül
deni, ez minden további nél
kül lehetséges, hiszen az otta
ni szakemberek közül sokan 
Magyarországon végeztek.

— Ami pedig csak perspek
tíva, hogy ha jói funkcionál a 
közös munka, akkor a későb
biekben közös kutatási prog
ram kidolgozásáról is szó le
het.

— Mennyiben különbözik az 
oktatási rendszerük a miénk
től, és milyen a nők helyzete 
az egyetemen?

— A fakultás három, úgy
nevezett Department-re, álta
lános közgazdasági, ügyvitel 
és statisztikaira oszlik, öt- 
ven-hatvan fős, tehát nem i: 
kis csoportos, de nem is elő 
adásszerű, hanem úgynevezet 
osztályszerű foglalkozásoka 
tartanak. Négyéves képzéi 
után kapnak diplomát az it 
végzettek. Ami különbözik 
mi oktatási rendszerünktől 
hogy a diplomavédés nag; 
külsőségek közt zajlik. Ezekei 
részt vesznek állami vezetők 
és az egyetem hallgatói ií 
Rengeteg kérdést tesznek fel 
ahol kiderül, hogy a hallgat 
valójában m it is tanult a nég; 
év alatt. Tehát nemcsak az ok 
tatók vizsgáztatnak. Ügy tűni 
hogy tökéletesen sikerült meg 
valósítaniuk a komplex állam 
vizsga rendszerét. Ezt nekünl 
sem lenne rossz megszívlelni 
főként ami a komplexitást ille
ti. Az egyetemen tanuló női 
létszámáról konkrét adató 
nem tudok mondani, de látha 
tólag nagy az arányuk az egye 
temi hallgatóságon belül, ö l  
tözékeik változatosak, többsé 
gük már európai ruhát visel 
de előfordulnak, akik még ha 
gyományos viseletben járnak 
A fő problémájuk, hogy 
egyetemet végzett nők elhe 
lyezkedése az óriási társadal 
mi feszültségek miatt m égner 
zökkenőmentes. Az egyetem 
oktatók között pedig jóformái 
egyetlen nő sem akadt.

— Köszönöm a beszélgetési
Horváth

Szenzációs szereplés 
a varsói kosdrlabdatom án

1977. MÁJUS 7—13. között 
rendezték meg Varsóban a VI. Nemzetközi Barátsági Ko
sárlabda Turnét. Ez a baj
nokság Európa szocialista or
szágainak közgazdasági egye
temei és főiskolái részvételé
vel kerül megrendezésre min
den év tavaszán. Egyetemünk 
csapata az idén lépett be elő
ször, és máris szép sikerekről 
számolhatunk be. A férfiak 
mezőnyében egyetemünk az 
első helyen, a nők között lá
nyaink a második helyen vé
geztek, Ezenkívül hat egyéni 
különdíjat kaptunk. No, de 
ne vágjunk a dolgok elejébe.

Vasárnap délután megér
keztünk a lengyel fővárosba. 
Vacsora után a szállásra men
tünk, amely mintegy 40 kilo
méterre volt a várostól. A tá
volság, a kemping, a faházak, 
és a nem éppen jó szervezés 
nem keltettek túlzottan pozi
tív benyomást. A folytatás 
már kellemesebb volt. Hétfőn 
délután a nők Bratislava 
együttesét verték 44:38-ra, 
majd a férfiak a pozsonyi 
csapatot 61:53-ra. Az első nap 
öröme tovább tartott, mert 
másnap lányaink a berliniek 
ellen is biztosan győztek, 
53:29-re. A harmadik napon 
volt egy apró kellemetlenség, 
mert reggel női csapatunk a 
prágai lányoktól 61:42 arányú 
vereséget szenvedtek. Dél
után ismét a lányok léptek 
először pályára, ezúttal siker
rel. Budapest—Szófia 56:52.

A férfiak sem maradtak el a 
várakozástól, előbb Prága 
együttesét verték 68:58 arány
ban, majd Szófiát 89:54-re. A 
lányok előtt biztatóan csillo
gott az ezüstérem lehetősége, 
a fiúk nagy eséllyel indultak 
másnap az aranyért. Az utol
só versenynapon az első mér
kőzést a lányok játszották, és 
megérdemelten, 60:46 arány
ban győztek. Varsó csapata el
len, ezzel összességében a má
sodik helyen végeztek.

A FIÚKRA NEM KISEBB 
feladat várt, mint az, hogy a 
végig nagyszerűen játszó Var
só csapatával vegye fel a küz
delmet. Ez aztán verseny volt 
a javából! Már az első per
cekben elhúztak a lengyelek, 
és az idő múlásával csak fo
kozódott az előnyük. A máso
dik félidő 9. percében a ma
gyar együttes technikai faul
tot kapott. A 10. percben még 
23 ponttal vezetett az ellen
fél. Ekkor jött a nagy fordu
lat. Csapatunk összeszedte 
magát, és a lengyelek perce
kig nem tudtak kosarat dob
ni. A 17. percre fiaink telje
sen feljöttek. Bírói segédlet
tel az ellenfél ismét elhúzott, 
de a fiúk egyenlíteni tudtak. 
Négy másodperccel a befeje
zés előtt, 8 6 :8 6 -nál, a magyar 
csapat büntetőt dobhatott. 
Minden szem Némelhy Gabi 
kezét figyelte. A magyar csa
pat egyik legjobbja ezúttal 
sem hibázott! Kezdés után a 
lengyelek — 5J------

félpályáról a kosárba dobta a 
labdát. Szerencsére ez már 
időn túl volt. Így óriási küz
delemben, megérdemelten győ
zött csapatunk.

ERRŐL A MÉRKŐZÉSRŐL 
a televízió is készített beszá
molót. Az esti értékelésnél 
csapatunk kapta a legtöbb 
különdíjat. A torna legjobb öt 
férfi játékosa között két ma
gyar is szerepelt: Némethy 
Gábor és Csató Ferenc. Ezen
kívül Némethy Gábor el
nyerte a torna második leg
jobb dobója címet. Nyíri Miklós és Kakucsi Rita 100 szá
zalékos büntető-értékesítéséért 

, kapott különdíjat. Molnár Ág
nes pedig az öt legjobb női 
játékos között szerepelt.

A csapatok összeállítása a 
következő volt: nők — Szabó Györgyi, Varga Zsuzsa, Mol
nár Ágnes, Kakucsi Rita, Por- 
kolát Marietta, Nemes Erzsé
bet, Bagyula Éva, Armuth 
Klára, Kovács Erzsébet és Gál 
Erzsébet. Edző: Török György.

A férficsapat összeállítása: 
Saád András, Hatházi Ist
ván, Móricz Gábor, Némethy 
Gábor, Csató Ferenc, Nyíri 
Miklós, Udvarhelyi Csaba, Fo
dor István, Bonyhádi László 
és Ormai Ferenc. Edző: Ku
nit s Péter.

A csapát vezetői: dr. Sőrés 
János és Hegedűs Anna vol
tak.

Gratulálunk!
H e g e d ű s  A n n a .

A felvételt készítette: Petrich Ákos



A tanár—diák viszonyról
(Hozzászólás Vass László „Az egyetemi demokráciánkról" című cikkéhez)

Nemrégen egyetem ünk egyik 
«iktatója valam elyik gyűlésen, 
foglalkozva hallgatóinknak az
zal a  tevékenységével, hogy 
írásos form ában véleményezik 
és értékelik  előadóik, tanáraik  
m unkáját,

a z t  a z  e lv i k ije le n té s t  te t te ,  
h o g y  „ te rm é s z e te s e n  a  d iá k o k  
v é le m é n y e  a  fo n to s a b b  é s  n e m  
f o r d í tv a ” . E z a  m e g fo g a lm a zá s  
s ű r í tv e  ta r ta lm a z  eg y  lé n y e g es  
ig a z sá g o t, d e  e g é sz éb e n  v év e  
m é g se m  a  te l je s  ig az ság , e z é r t  
é rd e m e s  e r r e  p á r  s z ó b a n  k i té rn i .

Valóban: az egyetemen fo
lyó és a  tanárok á lta l vezetett 
m unka közvetlen hatása, ered
m énye szem pontjából az rend
kívül fontos, hogy m it ta r t  a 
d iák  errő l a  m unkáról, m ilyen 
h ibákat észlel, vagy m it ta r t  
jónak stb. A tan ári tekintély
nek hibás, sőt káros felfogása 
lenne elzárkózni az  ilyen diáik- 
vélemiényektől. Azok sok hasz
nos megfigyelést tartalm aznak 
és az egész oktatási folyam at 
tökéletesítése, de m indenek
előtt az illető tanárok  szem
pontjából fontos ez a tevé
kenység. Objektivitása, színvo
nalának  emelése vonatkozásá
ban  bizonyára nem  egy eset
ben van  m ég tennivaló, esetleg 
szervezeti jellegű problém ák is 
vannak itt, de ezzel most nem  
k ívánunk foglalkozni.

A  diákvélem ények fontosab
bak  a ta n ár m unkájáról, m in t 
fordítva, m ivel az eleven, 
konkrét oktatási folyam atot 
term észetesen döntően a tan ár 
befolyásolja s  ezért éppen

a  t a n á r  m u n k á já n a k  a  m e g ja 
v í tá s a  a  m e g h a tá ro z ó  lá n c sz e m , 
a m e ly  m a g a  u tá n  v o n ja  a  tö b b i 
lá n c sz e m  s z ín v o n a lá n a k  az 
e m e lk e d é s é t  is  (az a d m in is z t
rá c ió n a k ,  d e  m a g u k n a k  a  d iá 
k o k n a k  a  m u n k á ja  ja v í tá s á t) .

Ez az az igazság, am it az 
idézett kijelentés tartalm az, s 
am it nem  á r t  ú jra  és ú jra  
hangsúlyozni, de főleg rend
szeresen gyakorolni. Csak te r
mészetes, hogy ezzel én is — 
m in t oktató — egyetértek.

M iért gondolom mégis azt, 
hogy az idézett k ijelentés nem  
a teljes igazság s  ezért egészé
ben véve kiegészítésre szorul?

I t t  n e m  a r r a  a  sze m b e sz ö k ő  
ö ssz e fü g g é sre  u ta ln é k  e ls ő s o r
b a n , h o g y  a  le c k e k ö n y v b e n  a  
je g y e k e t  a  t a n á r  a d ja  a  d iá k 
ró l  és  n e m  fo rd ítv a , m á r  e t tő l  
& té n y tő l  e lru g a sz k o d n i,  s ő t  m ég  
c s a k  e lv o n a tk o z ta tn i  is  h e ly te 

le n  le n n e .

Egyszerűen szólva ez a  szi
tuációnak, a  tanár-d iák  v i
szonynak nem  objektív  és sok
oldalú, hanem  egyoldalú, s így 
önkényes, illuzórikus ábrázo

lása lenne. H a azonban csak 
ezt a kiegészítést akartam  vol
na tenni, akkor joggal é rte l
mezhetnék álláspontom at az 
egyik tan ár kicsinyes és lapos 
reagálásaként. M árpedig a ta 
nár-d iák  viszonyt véleményem 
szerint m agasabb összefüggés
ben kell látnunk.

M ár vagy ké t évtizede, 
vagyis am ióta megismertem, 
előttem  az a  megfogalmazás 
tűnik, a  legpontosabbnak, am e
lyet Fogarasi Béla m ég a Ta
nácsköztársaság idején 1919 
júniusában a  felsőoktatás re 
form járól szóló referátum ában 
m ondott:

„ A z  e lő a d á s o k  é s  a  h a llg a tó k  
k ö z ö tti  v iszo n y  a  ré g i fő is k o 
lá k b a n  n e m  v o lt  k ie lé g ítő . A  
h a llg a tó  n e m  ta lá l ta  m e g  a  
s z ü k s é g e s  s ze m é ly i é s  tá rg y i  
k a p c s o la to k a t . . .  A z in té z e te k 
b e n  e l  k e ll  te r je d n ie  a n n a k  az  
é rz é s n e k , h o g y  n e m  ra n g k ü 
lö n b s é g  az , h o g y  v a la k i ta n i t -e  
v a g y  ta n u l .  Az ú j tá r s a d a lo m 
b a n  i t t  is  a z  e g y m á s s a l  v a ló  
é r in tk e z é s n e k  m á s  b á z is ra  k e l l  

h e ly e z k e d n ie .”
E z  a  b á z is  a  szo c ia liz m u s  é s  
k o m m u n iz m u s  szo lg á la ta , a  szo
l id a r i tá s  a  k iz s á k m á n y o lá s  é s  

e ln y o m á s  e lle n i h a rc b a n .

Úgyhogy éppen ez az ügy 
az, am ely a lá  kell rendelnünk 
a  tanár-d iák  viszonyt, m i m a
gunknak m indkét oldalon. 
Nem bocsátkozhatom a  részler 
tekbe, hogy egyetem ünk 
m arxista közgazdászokat ké
pez elsősorban gazdasági éle
tünk, de á ltalában  szocialista 
társadalm unk szám ára, akik  
elm életileg m agas szin tet kell 
elérjenek a tudom ányban stb. 
Csak egy m ásik 24 éves fiatal
em bernek a  vélem ényét sze
retném  m ég idézni, ak i m in t 
értelm iség fogalmazza m eg ezit 
a  bizonyos m agasabb összefüg
gést, a  m arx isták  viszonyát a 
m unkásosztály ügyéhez, am ely 
m agában foglalja pl. a  fizikai 
és szellemi m unka közötti lé
nyeges különbség túlhaladásót 
is.

„ N em  le h e t  d o g m o ílz m u s  o tt,  
a h o l  a z  e lm é le t  le g fő b b  é s  
e g y e t le n  k r i t é r iu m a ,  a z , h o g y  
m e g fe le lje n  a  k ö z g az d a sá g i f e j 
lő d é s  v a ló sá g o s  f o ly a m a tá n a k ; 
n e m  le h e t  s z e k ta r ia n iz m u s  o tt, 
a h o l  a  fe la d a t a b b a n  ö ssz p o n 
to s u l, h o g y  tá m o g a tn i k e ll a  
p r o le ta r iá tu s  s ze rv e z k ed é s é t, 
a h o l  t e h á t  a z  in te ll ig e n c ia  sze 
re p e  a b b a n  m e rü l k i, h o g y  fe 
le s leg e ssé  te g y e  a  k ü lö n  é r te l 

m isé g i v e z e tő k e t” .

(Lénán). Ez persze — a fizikai 
és szellemi m unka közötti lé 
nyeges különbség eltűnése — 
még távolabbi perspektíva, de 
az MSZMP program nyilatko
za ta m ár a  fe jle tt szocializmus

feladatait határozza m eg eb
ben a tekintetben is:

„A  tu d o m á n y  é s  a  k u l tú r a  t á r 
s a d a lm i s z e re p é n e k  n ö v e k e d é 
sév e l, a  te c h n ik a  fe jlő d é s é v e l 
n ő  az  é r te lm is é g  a r á n y a  é s  j e 
le n tő ség e . F o k o z ó d ik  e lk ö te le 
z e ttsé g e  é s  a k tív  ré s z v é te le  a 
s z o c ia lis ta  tá r s a d a lo m  fe lé p íté 
s éb e n . A  szo c ia lis ta  c é lo k  v á l
la lá sá v a l, a  s zo c ia lis ta  é le tm ó d  
é s  e m b e r i  k a p c s o la to k  tu d a to s  
a la k í tó ja k é n t  is  m in d  k ö z e leb b  
k e r ü l  a  m u n k á so s z tá ly h o z .’*

(II. fejezet, 2/c pont).
Hadd tegyem ehhez hozzá, 

hogy szektás szellem ű hiba 
lenne nem csak az, ha valam e
lyik ta n ár (párttag vagy {tár
ton kívüli) elzárkózna a  d iák
véleményektől, lebecsülné 
vagy éppen elu tasítaná azokat, 
de errő l (méghozzá

e g ész éb e n  jo b b o ld a li  s z e k ta r ia -  
n iz m u sró l)  le n n e  szó , m in d  a  
ta n á r o k ,  m in t  a  h a l lg a tó k  r é 
s z é rő l e g y a rá n t ,  h a  v is z o n y u k a t 
é s  e g y ü tte s  m u n k á ju k a t  n e m  
re n d e ln é k  a lá  a  k ö zö s  ü g y , az  
o rsz ág , a  szo c ia lis ta  h a z a  szü k 

s é g le te in e k

a  fe jle tt szocializmus építésé
nek. Es ez valóban „fonto
sabb”. Sőt ez a  legfontosabb. 
Ez a  m agasabb összefüggés kö
veteli meg végső soron és m in
denekelőtt (hogy m ost sa já t 
területem en m aradják) a  n a 
gyobb fegyelmet, a  tanárok 
m unkájának  javítását, a  m a
gasabb színvonalat. Ez a  leg
fontosabb, közös politikai é r
dek és a  szolidaritás elvi alap
ja-

Selmeczi József 
tudományos főm unkatárs

Tanárszakosoknak!
Kedves Barátunk!

Az ELTE BTK-n O ktatás
ügyi Klub alakult, mely cél
jáu l tűzte  ki az oktatásügy 
társadalm i összefüggéseinek és 
em berformáló hatásának  vizs
gálatát, különös tekintettel a  
pedagógusok képzésére és fel
adataira . Szeretnénk, ha részt- 
vennétek az összejöveteleken 
és esetleg a  klub m unkájába 
is bekapcsolódnátok. A ren 
dezvényekre általában pénte
ken este 6-kor, az Eötvös 
K lubban kerül sor, az egyes 
(nyári) alkalm akat plakáton 
h irdetjük  meg.

Szeretettel várunk  bennete- 
kct *

Az Oktatásügyi Klub 
vezetősége

Kukucs Fotó: F áth  Péter

Az ellenőrzés és vezetés  
és irányítás szerves  része

Tudom ányos diákköri ülés
Az ellenőrzés a  vállalati ve

zetői m unka egyik fontos te 
rülete. A döntések helyességé
ről, s  ezt követően a  végrehaj
tási m unka színvonaláról a lap 
vetően az ellenőrzés révén 
győződhetnek m eg a gazdasági 
vezetők. M ásrészt éppen az el
lenőrzés során  szerzett tapasz
talatok adhatnak  tám pontot a 
gazdálkodás folyam atában 
meglevő fogyatékosságok k i
küszöböléséhez.

Vértesy Elemér és Varjú Er
nő IV. éves hallgatók — az 
Agrárközgazdasági Tudom á
nyos Diákkör 1977. április 25-i 
ülésén — beszámolójukban 
m ás-m ás nézőpontból közelí
tették a vállalati ellenőrzés'he
lyét, szerepét és az e  téren  je
lentkező tennivalókat.

V értciy  Elemér az ellenőr
zést, m in t a vezetői funkciók 
egy részterületét vizsgálta. 
U talt a  vezetés három funkció
jának  a döntés, végrehajtás és 
ellenőrzés egységére. A vezeté
si ism eretek terü letén  bekö
vetkezett fejlődést az ellenőr
zés területén nem  sikerült 
produkálni, így az utóbbi ese
tében m a m ár gyorsabb előre

lépésre van szükség. Az ered
mény azonban nem kis m érték
ben az ellenőri m unkát ellátó 
személyek szakképzettségétől 
függ. Ugyanakkor a  különbö
ző szintű vezetők kötelessége 
is, hogy az általuk  irányított 
terü leten  különböző módsze
rekkel, de rendszeresen végez
zenek ellenőrző m unkát. Így 
terem thető meg a lehetősége a 
hibák feltárásának, s azok k i
javítása révén em elhető a  ve
zetői m unka színvonala.

Varjú Ernő az ellenőrzést, s 
az e  téren  szükséges tennivaló
kat a számítógépek m ind szé
lesebb körű felhasználásával 
összefüggésben elemezte. A 
számítógépek egyre nagyobb 
szerepet játszanak az adatfel
dolgozásban és az autom atizált 
irányítás kialakításában. Az 
inform ációk feldolgozása szá
mos hibaforrást re jt m agában. 
A gépi adatfeldolgozás során 
előforduló hibák elkerülése ér
dekében szükségessé válik  a 
számítógépes m unka ellenőr
zési rendszerének a kidolgozá
sa is. Ez új típusú ellenőrzést 
követel, am elyet csak szám í
tástechnikai ism eretekkel ren 

delkező szakem berek tudnak 
megvalósítani.

A gépi adatfeldolgozás te 
rén szükséges ellenőri m unka 
m ellett term észetesen az ellen
őrzés hagyományos formái is 
m egm aradnak egyik-m ásik te
rületen. Világos azonban, hogy 
az ellenőrzést végző szakembe
rek képzésére, illetve tovább
képzésére a  korábbiakkal 
szemben nagyobb gondot kell 
fordítani.

A bem utatott dolgozatok kö
zül az első irodalm i feldolgo
zásra épült, s ezért kerekebb, 
kidolgozottabb volt. A m ásik 
esetben pedig egy aktuális gya
korlati problém a nagy önálló
sággal történő megközelítésé
ről győződhettek meg a v itá 
ban résztvevők. A v ita  is in 
kább itt  bontakozott ki, s  az a 
számítógépi m unka ellenőrzé
sének helyes megközelítésére 
irányult. Vdsri Ferenc és Páli 
László elvtársak, valam int a 
vitában résztvett hallgatók 
hasznos észrevételei és javas
latai jó alapot adnak a dolgo
zatok továbbfejlesztéséhez.

Forgács Csaba

Vizsgáztató
A  tc c h n o lú g ia  ta n s z é k e n  v iz sg á z n i n e m  k ö n n y ű  

d o lo g . K ü lö n ö s e n  a g g asz tó  a  h e ly z e t,  h a  az e m b e r 
n e k  H a jó s  G y ö rg y n é l k e ll s z á m o t a d n i tu d á s á ró l .  
G u g y a n is  a  h a l lg a tó k  é r té k r e n d je  s z e r in t  a  sz ig o rú

a vizsgáról
v iz sg á z ta tó k  k ö zé  ta r to z ik .  — „Jó , h a  á tm e g y  n á la  
az e m b e r !”  A m ik o r  e z t  e lm o n d ta m  n e k i,  — m e g le 
p ő d ö tt, ő n e m  tu d o t t  e r rő l .  E lső  k é rd é s e im m e l ig y e 
k e z te m  e z t a  d o lg o t „ k ö rü l ta p o g a tn i” .

— M i a  v é le m é n y e  H a jó s  e lv 
t á r s n a k  az  e g y e tem i i f jú sá g  m a g a 
ta r tá s á r ó l ,  ta n u lm á n y i  fe g y e lm é 
rő l?

— 1948-tól tan ítok  az egye
temen, elég hosszú időszakról 
vannak  tehát tapasztalataim . 
Meg kell mondanom, az ötve
nes években tanulási készség 
és fegyelem szempontjából 
m intaszerű volt ez az egye
tem. Abban az időben sok 
olyan em ber kerü lt be, akiket 
addig a  körülm ények vissza
ta rto ttak  a  tanulástól. Az okta
tás lehetőségei is rosszak vol
tak  — zsúfolt term eli, egyéb 
nehézségek —, de a  hallgatók 
lelkesen tanultak. Volt olyan 
évfolyamom, ahol a  hallgatók 
70 százaléka jelest és jó t ka
pott. Ez a  tanulási kedv azóta 
lényegesen csökkent. Term é
szetesen én általános tenden
ciáról beszélek. Most is van 
olyan hallgatói réteg, am elyik 
komolyan veszi az egyetemet. 
De a többség m agatartása saj
nos sokat romlott. T arto ttam  
egy előadást az elsősöknek az 
I. előadóban és örültem , hogy 
vége lett. Az első 15 percben 
rendfenntartó  szerepet kellett 
betöltenem. hogv elfogadható 
csend legyen a  teremben. Egy 
kétórás előadás, valóban nagy 
koncentrálást kíván a  hallga
tótól — de vegyék észre, hogy 
az előadótól is. Nem lehet pus
mogás és mászkálás közepette 
előadást tartan i. Ez a  „hőskor
ban ” elképzelhetetlien v o lt

Vagy i t t  egy m ásik jellemző 
tüne t is: civilizált em berek kö
zött az a  szokás, hogyha ta 
lálkoznak, üdvözlik egymást. 
Régen itt az előadókat felállás
sal köszöntötték, de ez a  szo
kás ezen az egyetemen meg
szűnt. Ebből messzemenő kö
vetkeztetést nem lehet levonni 
— ez modor kérdése.

— T a n it-e  m á s h o l Is H a jó s  e lv 
tá r s ?

— Régebben tan íto ttam  a  
Budapesti Műszaki Egyetemen, 
most pedig a  gépgyártás-tech
nológia szakon az állam vizsga 
bizottság tag ja vagyok. Talán 
ebből fakad az  úgynevezett 
szigorúságom.

— T e h á t  ú g y  é rz i, h o g y  a  h a llg a 
tó k n a k  a  tá rg y h o z  v a ló  h o z zá á l
lá s á b a n  v a n  a  h ib a ?

— Lehetséges, hogy ezzel 
baj van. Esetleg elhom ályo
sul bennük —, ez elsősorban 
az iparszakosokra vonatko
zik —, hogy a  term elésben 
kell m ajd dolgozniuk, és ott 
elvárják  tőlük, hogy az igazi 
ipari folyam atokat gazdasági
lag elemezzék, de ehhez ugye 
ism erniük kell a  folyaínatot, 
am it elemeznek.

— T ö re k s z e n e k -e  a  g y a k o r la tb a  
k e r ü l t  k ö z g az d á sz o k  u tó la g  a  m ű 
s z a k i Ism e re te k  m e g sz e rz é sé re ?

— Hogyne. Á ltalánosan 
megfigyelhető, hogy az ipar
ban dolgozó közgazdászok kö
zül azok, ak ik  megálLták a  he

lyüket, m élyreható műszaki 
ism eretekkel rendelkeznek. A 
vezetés magasabb szintjén a 
gazdasági és technikai isme
retek összeolvadnak. Ez term é
szetes is: az egyetem nem 
szakiskola, hanem  az adott 
szakmai körhöz tartozó tudo
mányos fegyverzetet ad ja  a 
hallgatók kezébe, hogy ezek 
segítségével a  gyakorlat, ön
képzés, vagy továbbképzés so
rán  elsajátítsák  a  szükséges is
m ereteket. Gyakori az is, hogy 
m érnökök igényelnek közgaz
dasági képzést. A kettő  ma 
m ár nem  lehet meg egymás 
nélkül.

— M ily e n n e k  t a r t j a  a  jó  v iz sg á 
z ó t?

— A rra törekszem, hogy a 
jelenségek közti belső össze
függéseket közvetítsem a  hall
gatóknak. Nem azért ism erte
tem  az eljárásokat, m intha a  
technikai részletek lenné
nek a  fontosak, hanem  arra  
akarok rávilágítani, milyen 
gazdasági hajtóerőit m űködtek 
közre kialakításukban, m iért 
alkalm azzuk adott esetben az 
egyiket, és nem a  másikat. 
Ebből következik, hogy m ini
m um ra szorítom a lexikai is
m ereteket, valam ennyi azért 
kell. I t t  jönnek elő a  nehézsé
gek. A tanulásban lényegesen 
nagyobb helyet foglal el az is
kolás magolás, a részletkérdé
sek memorizálása, m int a fő 
összefüggések megtanulása.

Az teszi rám  a  legjobb be
nyomást, ha a hallgató lényeg- 
retörően, rendszerezetten és 
hétköznapi m agyar nyelven 
ad ja  elő am it tud. Nagyon 
nem  szeretem, ha valaki bőbe
szédűséggel p róbálja leplezni 
felkészületlenségét. Hogy kik 
azok, akik  be tudnak  hatolni 
a jelenségek lényegébe? A vá- 
lesz szinte kézenfekvő: fő
képpen akik előadásokra 
járnak. A kötelező előadás
látogatás elrendelése ellen 
vagyok, hiszen a hallga
tók m ár felnőtt emberek, m a
guknak kell elbírálniuk, érde
mes-e b..járni. A rról haszno
sabb vitázni, hogy az előadók
nak jegyzetet kell kibocsátá
s u k  az anyagról. Az a  tény, 
hogy jegyzetek vannak, m ár 
önm agában hajlam ot táplál a 
magolásra.

— H o g y a n  á l la p í t ja  m eg  a  h a l l 
g a tó k  e lé  á l l í to t t  m é rc é t?

— Törekszem a követelmé
nyeket, am ennyire lehet, egy
form án megszabni. Azt mindig 
figyelembe veszem, hogy a 
vizsgázó iparszakos-e vagy 
sem. És vannak kivételek: Ha 
nagyon erős vizsgadrukkot lá 
tok, vagy külföldi a  hallgató, 
tehá t nem tud ta m agát jól ki
fejezni. Akkor m ásként értéke
lem a feleletet.

— T ö re k s z ik -e  k o n ta k tu s t  k ia la 
k í ta n i  a  v iz sg á z ó v a l?

— Természetesen. A tétele
ket úgy fogalmazom meg, hogy 
átfogó módon lehessen beszél
ni a témáról, mélyebb lexikai 
ism eretek nélkül is. Szeretem, 
ha a hallgató visszakér
dez, kiegészítő inform ációt 
kér. Például: ha a kezébe 
adok egy m unkadarabot és 
az a kérdés, hog"' kép
zeli el ennek a p -tását. 
Ha a hallgató megké hogy 
körülbelül hány dara 'ir
tanak  ebből, ez m ár j

nek számít, érti a kérdés lé 
nyegét. Á ltalában az első 
néhány mondatból kide
rül, hogy milyen a vizs
gázó tudása. Mégis körül
belül 25 percig ta r t  nálam  egy 
vizsga. Ez azért van, m ert a  
kezdésnél csak nagy valószí
nűséggel állapítom  meg a  fel- 
készültség szintjét, de erre  
nem lehet építeni. Meg kell 
adni a  hallgatónak a  rossz 
kezdés után a  jav ításra a  le
hetőséget. Azt sem akarom , 
hogy az legyen a hallgató é r
zése, m intha elham arkodottan 
ítéltem  volna meg a  te ljesít
ményét.

— Mi a  v é le m é n y e  a  v iz sg a h a 
la sz tá s o k ró l?

— A hallgatóság épp eléggé 
be van szorítva a  vizsgaidő- 
szakba. Ebben a vonatkozás
ban én teljesen liberális va
gyok, még orvosi igazolást 
sem kérek, ha az időbeosztá
som engedi, alkalm azkodom  a 
hallgatókhoz.

— E lh a n g z o tt  a  „ l ib e rá l is ”  szó . 
M ilyen  v iz sg á z ta tó t  t a r t  l ib e rá l is 
n a k  é s  m ily e t  m a x im a lis tá n a k ?

— Én azt tudom, m ire tö
rekszem — ezt tartom  jónak. 
Találkoztam  persze olyan 
vizsgáztatóval, aki lényegtelen 
részletek ism eretét k ívánta 
meg. Azt hiszem, az eddigiek
ből kiderül, hogy ezt nem 
tartom  helyesnek. Van a vizs
gáztatóknak olyan típusa is, 
am elyik m egadja az elégségest, 
ha a hallgató valam it tud. Ez 
ellenkezik az egyetemi ügy
renddel. am ely szerint kettest 
kap. aki az anyag m inden lé
nyeges részét elfogadható m ér
tékben tudja. Ha ezt m indig be
tartanánk, jóval több lenne a 
bukás, m int jelenleg. Én is 
beleestem ebbe a hibába. Ha 
valaki harm adszor jön vizs
gázni és végre tud valamit, 
feltám ad az em berben az az

érzés, hogy na engedjük gyor
san át. Ez nem helyes, de a 
vizsgáztatónak is vannak em 
beri gyengeségei.

— H á n y  e m b e r t  le h e t eg y  n a p  
le v iz sg á z ta tn i?

— Az oktató legfárasztóbb 
tevékenysége a  vizsgáztatás. A 
legnagyobb koncentrálást 
igényli, minden szóra oda kell 
figyelni, hiszen ezen m úlik a  
hallgató előmenetele. Előadá
son az em ber megengedheti 
magának, hogy egy kicsit la 
zítson, de a  vizsgán még szü
net sincs. Nem is lehet négy 
óránál tovább csinálni, ez 
nyok-kilenc hallgatót jelent. 
Igyekszem ezt be is tartan i, in
kább több időpontot állítok be. 
Néha azonban elkerülhetetlen 
a  túllépés.

— Mi a  v é le m én y e  az  ú j  v iz sg áz 
ta tá s i  m ó d s z e re k rő l ,  p é ld á u l a  te s z 
te k rő l?

— A teszt jó lehet kiegészítő 
módszernek. Nagy veszélye, 
hogy elviszi a kérdezést a lexi
kai ism eretek irányába, önm a
gában nem állja meg a helyét. 
A vizsgán a  hallgatónak logi
kusan k^ll érvelni, álláspontot 
védeni, ezt nem lehet tesztlá
pon. És nem hiszem, hogy sze
mélyes kontaktus nélkül jól el 
lehet b iráip i a  hallgató telje
sítményét.

— E m lé k s z ik -e  a  s a já t  v iz sg á ira?

— Persze. Akkoriban nem
csak a tanszékeken tolytak a 
vizsgák, hanem  a term ekben 
is. Mindenki elm ehetett meg
hallgatni, zavarni persze nem 
volt szabad. Mindig m eghall
gattam  annak a  tanárnak  a 
vizsgáit, akihez én is sorra ke
rü ltem  később, és így rengete
get tanultam . Az egyetemi 
vizsga tulajdonképpen most is 
nyilvános.

Pál Kata



T a n á c s k o z o tt  a z  e g y e te m i
Í.,M (Folytatás az 1. oldalról)

Kevés szó esik az alapszervezetek m indennapi életéről a 
vállalások kapcsán, am inek egyik oka az, hogy ez a m inden
napi élet gyakran elég szegényes. Pedig a vezetői tekintély 
egyik alap ja a hétköznapi m unkában jelentkező különféle prob
lém ákra való gyors reagálás, szükség esetén segítés, avagy ép
pen vitatkozás* Nagyobb érzékenységet kell tanúsítani K ISZ - 
vezető inknek az alapszervezeti, illetve egyéni kezdem ényezé
sek iránt.

A szakmai-itanudmányi m unkáról, s ehhez kapcsolódóan a 
képviseletről szólva, hangsúlyozta a  beszámoló, hogy eredmé
nyes szakmai m unka nélkül lehetetlen sikeres közéleti tevé
kenységet, eredményes nevelőm unkát folytatni. Ezért a  KISZ- 
bizottság nagy fontosságot tulajdoníto tt az e  téren  való előre
lépésnek, (m int arró l a m ár em lített anyag is tanúskodik). 
Ezt a célt szolgálta alapszervezeti szinten a tanulm ányi fe 
lelősöknek nyú jto tt — a korábbiaknál — színvonalasabb kép
zés, a tanszéki képviselők és alapszervezetek kapcsolatának ja 
vítása, a kom plex tanulm ányi verseny a féléves tanulmányi 
értékelések és ösztöndíjdöntések csakúgy, m in t az egyetemi 
szinten szervezett TDK tantárgyi versenyek, vagy szakklubok.

Aa id én  is  leg yen  tá r s a d a lm i m u n k a !

K iem elkedő eseménye volt a képviseleti érdekvédelm i 
m unkának az idén a diákparlament. Állandó m unkát jelent 
viszont a TKR működése, ahol javult a képviselők felkészítése, 
s a  képviseleti tanácsok kapcsolódva m unkatervükben az 
egyetemi programokhoz részt ve ttek például az egyetem i írás
beliség rendszerét vizsgáló anyag, a népgazd. terv tananyag, 
illetve az alternatív blokkok vitáinak előkészítésében.

Ezzel a mozgalmi évvel zárult a második újrendszerű po
litikai képzési év is. A z  alapszervezeti vitakörök  (pártinstruk
torok segítségével) egyenetlen szám ban és minőségben való
sultak meg, ami azt m utatja , hogy o jövőben sokkal nagyobb 
segítséget kell adni az alapszervezeteknek. A  titkárok  és re- 
szortosok képzése gyakorlatiasabbá vált, ez azonban többször 
a prakticizm us felé hajlást je lentette az elméleti igényesség 
rovására. A hagyományos form ák m ellett (kari politikai napok, 
pol-staféta, pol-táborok — ez utóbbiak kiemelkedően jól sike
rü ltek  az idén) bevált a klub politikai sorozata a PO LVAX, 
am elynek rendezvényei egyenletes, jó színvonalon, magas rész
vétel m ellett folynak. Üj és előremutató kezdeményezés a párt- 
szervezet részéről az aktívatájékoztatók szervezése.

A  pártépítési m unkában nagy eredmény, hogy az alapszer
vezetek általában felelősen ajánlanak. Rendszeressé kell tenni 
az alapszervezetek felkészítését e rre  a feladatra, s további elő
relépés lehet ezután, ha az alapszervezetek kezdeményezik is a  
párttaggá válást.

A KEN m ár hagyom ányosan a legnagyobb energiával 
szervezett esemény, illetve ünnepségsorozat. Az idei KEN 
gyenge pontja a  szakm ai nap volt. Á t kell gondolni a K ISZ- 
bizottságnak — mondta Veres Pál, hogy a kötelező taggyűlések 
sorozata, küldöttgyűlések, pol-táborok, FIN, KEN hogyan tel
jesíthető, hogyan bonyolítható le egyaránt színvonalasan egy 
ilyen szükreszabott és nagyon zsúfolt tavaszon. Az idén a  FIN 
eseményeire ju to tt kevés energia.

A későbbi v itában  sok szó esett a társadalmi munkáról, 
s  azon belül is, főként az őszi mezőgazdasági m unka szervezé
sének szükségességéről, és körülményeiről, illetve módszereiről. 
A  beszámoló úgy értékelte, hogy a  tavalyi hibák az akkor új 
vezetőségek tapasztalatlanságából, helyi és gazdasági szervezési 
problém ákból adódtak, valam int abból, hogy a fizikai m un
kától húzódozóknak is el kellett m enniük dolgozni. A beszámoló 
javaslata, hogy az idén is legyen négynapos — oktatási szünet
tel — társadalmi m unka, am elyen való részvételt m indenkitől 
elvárják. A  jelenlét és az ott végzett m unka legyen lényeges 
szempont a tagsági viszony megújításánál.

Örvendetes tény, hogy év közben is szép szám m al járnak  
alapszervezetek társadalmi m unkára  (például több alapszer
vezet részt vett kerületi kom m unista műszakokon), s fe llen
dült az építőtábori mozgalom is. A z  első évfolyam irányítása, 
a kollégiumi m unka és a sporttevékenység m ellett röviden ér
tékelte még a beszámoló az egyes szakbizottságok, s a KISZ- 
bizottság közvetlen irányítása a lá  tartozó dolgozói K lSZ-szer- 
vezetek m unkáját is. 1

Közömbösség a mozgalom irtani ?
Végezetül az értékelő taggyűlésekről m egállapította a be

számoló, hogy azok általában liberális szellemben folytak, s a 
felfüggesztések száma m inden eddiginél kisebb — 15 fő (kér. 
karon 3, ipar karon  5, ált. karon 1, I. évfolyam on 3, és a dol
gozói alapszervezetekben is 3). K iléptek 20-an („kiöregedett'' 
oktatók és dolgozók), s fe lve ttek  47 főt. A  választások során a

Szikora M ária Jendrolovics Pál

csoportok kb. húsz százalékánál történtek változások a vezető
ségekben.

A  beszámolót követő vita  kicsit nehézkesen indult, mígnem 
Fazekas Endre, a kér. kar újraválasztott titkára em elkedett 
szólásra, s  azt kezdte fejtegetni, hogy manapság meglehetősen 
nagyfokú érdektelenség tapasztalható a mozgalom iránt. So
rolta a bizonyítékokat, a betegség tüneteit is, hogy a Polvaxon  
mindössze egyszer volt 100 alatti létszám, am ikor K ISZ-es téma 
volt, hogy a KEN szakm ai napján a ké t előadásra összesen öten 
je len tek meg, hogy m ilyen nehéz volt a kari küldöttértekezlet 
előtt a jelölő bizottságnak olyan jelöltet találni, aki hajlandó 
is volt vállalni a funkciót. Ennek okait elemezve a felszólaló 
rámutatott, hogy részben m unkastílusbeli, módszerbeni okok is 
közrejátszhatnak, hiszen a vezetőségek m indig elődeiktől vet
ték á t a  tapasztalatokat, s így a m unkastílus nem  sokat válto
zott 1957 óta, viszont azokkal a m ódszerekkel ma már nem  lehet 
hatni a tömegekre, s így nincs egyetértés a vezetők, s a veze
te ttek  között. De ennél ta lán  lényegesebb ok az, hogy az egye
tem i mozgalmi m unka  vonala elkanyarodott alaptevékenysé
günk vonalától, a mozgalmi m unka gerincét nem  a szakm ai te 
vékenység adja. Túlságosan akciócentrikus lett a K ISZ  és sok 
olyan feladatot is magára vállal, am elyek más asztalra tar
toznának (m iért kell például a  karate-k lub  ügyével a KISZ- 
bizottságnak foglalkozni?).

A  megoldás ta lán  az lehetne, ha kevesebb, például négy
öt, alapvetően fontos területre koncentrálna a KISZ, és azo
kon a  területeken tényleg ta rtalm as m unkát végezne, olyat, 
am inek alapja a folyamatos szakm ai tevékenység lenne, s nem  
különféle akciók lebonyolítására kellene pazarolni az ener
giákat.

F o ly a m a to s , á tg o n d o lt hátlorm n tid iá t!

Fazekas Endre hozzászólásának több pontjához kapcsolód
tak a felszólalók. Többen egybehangzóan nyilatkoztak a ká
derutánpótlási nehézségekről. Vadász Endre I. évf. felelős pél
dául a rra  a tényre hívta fel a figyelmet, hogy az I. éveseket 
patronáló instruktorgárda szinte évről évre cserélődik — ami 
árt a m ünka színvonalának —, m ert a  kari vezetőségek gyak
ran  az instruktorokhoz és nem az alapszervezetekhez folya
m odnak káderutánpótlás céljából.

Folyamatos, jól átgondolt káderpolitikára lenne szükség  a 
karokon — ezt húzta alá Babucs József hozzászólása is, aki a 
képviseleti rendszer szem pontjából vizsgálva a dolgot, figyel
m eztete tt arra, hogy a képviseleti m unka tartalmibbá, bonyo
lultabbá válásával egyre növekszenek a képviselőkkel szemben  
tám asztott követelm ények is, s egyre nehezebb erre a m unká
ra megfelelő em bert találni.

Dobák Miklós, m in t az  általános kari jelölő bizottság tagja, 
szintén olyan tapasztalatokat szerzett, hogy solcan húzódoz
nak a funkciók vállalásától. Ez értékelhető válaszként KISZ- 
szervezetünk eddigi hibáira és nem kellően érvényesített ed 
digi káderpolitikájára. A  követelm ények és az adottságok 
összhangja sincs meg mindig, vagy nem  úgy van meg, ahogyan 
szeretnénk. Követelmény például a népgazd. te rv  szakra való 
felvételnél a jó m atem atikai alap, adottság ugyanakkor, hogy 
ez az erős fővárosi gimnáziumokban végzetteknél van meg 
leginkább. Hasonló helyzet alakul ki sokszor az I. évfolyamos 
vezetőségválasztások esetében is. A z I. éves vezetőségi tagok 
viszont predesztinálva vannak arra, hogy a későbbiekben is 
vezetők legyenek, s így körülbelül 111. évre olyan előnyre tesz
nek szert, am i már szinte behozhatatlan mások számára. A  
megoldás az lehet, ha igyekszünk kiszélesíteni azt a kört, ahon
nan a K ISZ -vezetök kikerülnek.

A  m taazkastílusröl

Költő Magdolna, az általános k ar m ost leköszönt KISZ- 
titkára  konkrét példát em lített a m unkastílusbeli problémák  
érzékeltetésére. A  tanulm ányi verseny értékelésére a kari ve
zetőség három  variációt ajánlott az alapszervezeteknék, s a 
többség a m inden alapszervezet komplex tevékenységét szám- 
bavevő értékelési mód m ellett döntött. M egtörténtek a válla
lások — összhangban a kari vezetőséggel. Ezután azonban a 
vezetőség elveszítette az áttekin tést az alapszervezetek m un
kája fölött, és végül nem  tudta megítélni, hogy m elyik  alap
szervezet a legjobb. Tehát valam i m egbukott a kari vezetőség 
milyenségén. Azon, hogy csak a konkrét mérhető, kipipálható 
dolgokat tud juk  megfogni (hányán ír tak  TDK-t, hányán voltak 
szüretelni stb.). Pedig ezzel fel kellene m ár hagyni és megpró
bálni valahogyan a m indennapok folyamatos tevékenységében  
benne élni, azt alakítani, s az alapján ítélni.

Sipos Péter hozzászólása is ezt tám asztotta alá. V itatkozott 
Fazekas Endrével abban, hogy közömbösség tapasztalható a 
mozgalom iránt. Szerinte nem  csökkent az aktivitás, az érdek
lődés, nem  rom lott a tanulm ányi fegyelem, csak az egyetem  és 
a K ISZ -m unka  mai formái nem  képesek arra, hogy ezt az ér
deklődést megkössék. A  közép- és felsőszintű K ISZ  irányító 
szervek elszakadtak a tömegektől, csökkent az aktívagárdájuk, 
s így nincs kisugárzásuk. Ezért időszerű lenne a m unkastílus 
felülvizsgálata. Ennek érdekében javasolta egy őszi küldött- 
gyűlés összehívását két napirendi pont megtárgyalására. Az 
egyik a hallgatók politikai arculata, a m ásik az egyetem i K ISZ- 
mozgalom irányítási rendszerének, m unkastílusának, a K ISZ- 
en belüli dem okratizm us érvényesülésének megvitatása.

E g y m á sra  tággelés, eg g m á s seg íté se

Igen különböző vélemények hangzottak el a szakm ai m un
ka szerepének és súlyának megítélésével kapcsolatban. Volt 
olyan nézet, m iszerint a tanuláshoz semm i szükség a KISZ-re, 
a  ké t dolog nem  kapcsolódik egymáshoz, s éppen ezért a K ISZ- 
nek egyéb funkcióit (politikai, közösségi /kulturális, stb.) kell 
az eddigieknél jobban betöltenie. Ism ét előkerült a funkcioná
lis alapszervezetek kérdése, de a vitá t — m ég m ielőtt a  szoká
sos módon kiterebélyesedhetett volna — elvágták annak a bi

zottsági anyagnak az ismertetésével, am ely ez ügyben negatí
van foglal állást, s am ely az érdeklődők számára rövidesen
hozzáférhető lesz.

A  kü ldö ttek többsége a szakmai m unkát a K ISZ -m unka  
szerves részének, sőt alapjának tekintette, s az érintkezési fe lü 
letek széles skáláját em lítették a TDK-mozgalomtól a TKR-ig.

Rákosi Judit, az általános kar K ISZ-titkára azt fejtegette, 
hogy a szakmai m unka bizonyos fokú háttérbe szorulásának az 
oka az, hogy a K ISZ-m unkában nem  alaptevékenységünkhöz 
kapcsolóló form ákat találtunk. A z  alapszervezetek kollektív 
szakmai vállalásai je lenthetnék az átm enetet ahhoz, hogy a 
m indennapi szakmai tevékenységükben is felleljék a  politiku
mot.

Ebben a tém akörben hangzott el Berend T. Iván  rektor 
felszólalása is. A K ISZ -nek  — m int m ondta — hatalmas lehe
tőségei és feladatai vannak a tanulm ányi fegyelem  megszilár
dításában. Hiszen a K ISZ-szervezet nagyon jól átlátja az ok
tatás, az egyetem  egészét, s az egész hallgatóságot is. A  KISZ 
kollektívát tud terem teni, a KISZ-tagok tud ják  egymásról, hogy 
ki m it végez, m ire képes és m it produkál. Egy óráról való m u
lasztás is egészen különböző lehet, ha valaki például azért m a
rad  távol, m ert a versenydolgozatát készíti, vagy azért, hogy 
aludjon, kártyázzon, vagy sörözzön. Ma, am ikor elég sokan kö
vetelik bizonyos drasztikus, kisiskolás rendszabályok beveze
tését a fegyelem  szilárdítása érdekében, be kell látni, hogy 
csak ez a megoldás van, vagy a K ISZ-szervezeten belül egy
más szakm ai tevékenységét jobban figyelő, segítő gondosko
dással a belső fegyelem  m egteremtése lehet a kiút. 
Óriási lehetősége van itt a  KISZ-nek és ez nem  is hálátlan 
feladat, m ert ezáltal a mozgalom belső élete is gazdagodik.

Az utolsó hozzászóló Szarvas László, az egyetemi pártb i
zottság titkára, az akcióprogramhoz és a beszámolóhoz kívánt 
fűzn i néhány gondolatot, több aktuális részletkérdésben. A  
párt-vb jónak ítélte a K ISZ-szervezet munltáját, a K ISZ  je 
lentős, markáns erő az egyetemen, a küldöttgyűlés elé terjesz
te tt akcióprogram színvonalas m unka. B ár a túlzott koncent
rálás az akciókra kicsit feledtette a politikai, szakmai ta rta l
m at (például a politikai képzés is inkább szervezési feladat
ként jelent meg), de ezt pótolták a hozzászólások, a viták.«

JAchtíny a k tu á lis  rv ss le tk é rd ó srw l

A  párt és a K ISZ  kapcsolatáról kicsit élénkebb, a hiá
nyosságokra jobban koncentráló visszajelzés lett volna kívá
natos. Ismeretes például, hogy a pártinstruktorok tevékenysége 
nem m indenhol jó. A  KISZ párttagajánló  és egyéb funkcióival 
is vannak még teendők. Nem  m inden alapszervezet tudja pél
dául, hogy ha párttag hallgató KISZ-tagságának megújítása  
kérdéses, a problémákról előzetesen tá jékoztatni kell az ille
tékes pártalapszervezet vezetőségét.

A  szakmai, tanulm ányi m unka terén  a KISZ-nek valóban 
nagy szerepe van. Egy apró megjegyzés: a K ISZ  szakmai, ta 
nulm ányi m unkát szervező és ösztönző tevékenységéről szóló 
előterjesztésben nem  kapott súlyának megfelelő részt a TDK. 
Megfontolandó az is, hogy tanulm ányi verseny helyett nem  
jelentene-e többet a  lassú, tempós, d e  s z ív ó s  előrehaladás?

Végül Veres Pál összefoglalójából egy gondolat. Ma a m oz
galmi m unkában nincs leszálló ág. Egy sajátos, törvényszerű 
fejlődés m ent végbe, am it nem  érzékelt kellően a KlSZ-szer- 
vezet, kim enetelét nem lá tta  előre. Sok új form a jö tt létre az 
alapszervezetek keretein kívü l (szakbizottságok), amelyek: bi
zonyos m értékig elkülönültek az alapszervezeti  ̂m unkától, s 
nem is m indig kapcsolódtak szorosan az alapvető szakmai te 
vékenységhez. Azt kell tehát megnézni, hogy o szakmai m un
ka m ellett meddig terjed a K ISZ  teherbíró képessége és m i az, 
am i elsősorban profilba vág.

A  küldöttgyűlés néhány módosítással elfogadta az akció- 
programot és Sipos Péter két javaslatát. Kisebb vihar volt az 
őszi társadalm i m unka kérdésében. Több variáció és éles vita 
u tán  a küldöttgyűlés végül a négynapos (oktatási szünettel), 
őszi mezőgazdasági, társadalmi m unka m ellett döntött, amely 
az alapszervezetek számára kötelező.

A küldöttgyűlés néhány módosítással elfogadta az ú j m ű
ködési rendet, m ajd az új KISZ-bizottság m egválasztása előtt a 
régi K ISZ -titkárt búcsúztatták. Török Judit, a K ISZ  KB osz
tályvezetője nyolc évi áldozatos és eredményes ■ K lSZ-m unká-  
jáért K ISZ  Érdemérem kitün te tést nyú jto tt át Veres Pálnak.

A  küldöttgyűlés az új KISZ-bizottság m egválasztásával zá
rult. Titkár le tt Vass László, a  tud. szoc. tanszék gyakornoka, 
szervező titkár Szikora Mária, agit.-prop titk á r Jendrolovics 
Pál. A  KISZ-bizottság további tagjai: Ádám  László ipar kari 
K ISZ-titkár, Fazekas Endre kér. kari K ISZ-titkár, Rákosi Judrt 
ált. kari K ISZ-titkár, Hőgye M ihály tanulm ányi felelős. Job
bágy Gyula közművelődési felelős, Kareszek Judit, az érdek- 
védelmi bizottság felelőse, Pohankovics István  KDB-felelos es 
Hegedűs A nna  sportfelelős.

Nagy K atalin

Hegedűs Anna Jobbágy Gyula

Pohankovics István Rákosi Jud it Ádám László Fazekas Endre Karaszek Jud it Hőgye Mihály



A szervezeti forma nem gyengítheti a célt
Beszélgetés Vass Lászlóval, 

a KISZ-bizottság újonnan megválasztott titkárával
(Folytatás az 1. oldalról)

Abból kell kiindulni, hogy a 
KISZ a  p árt ifjúsági szerveze
te. Következésképpen: az á lla
m i politikai feladatok végre
hajtásá t kell segítenie. Az is 
nagyon fontos, hogy a KISZ 
szerveződése nálunk a m unka
helyre épül. Ezért is nem  ér
tek  egyet a  középiskolában ki
a laku lt szervezeti formával, 
am ely helytelen képet fest a 
KISZ jellegéről. A KlSZ-szer- 
vezeti alapegysége az alapszer
vezet, m elynek legfőbb felada
ta  nálunk  az oktatás, tanulás 
hatékonyságának, színvonalá
nak  növelése. Az érdekvédel
m et is ilyen szempontból kell 
tekintenünk. A politikai neve
lőm unka gerincének, jelentős 
oldalának a szakm ára neve
lést, a  szocialista szakember- 
képzést tartom . A szocialista 
értelmiséggé válásnál a  szak
m a a  kulcskérdés, de ehhez 
hozzátartozik a közéleti tevé
kenység vállalása, a  fokozot
tabb politikai felelősség. Az 
oktatáshoz való kapcsolatunk 
olyannyira alapvető, hogy 
szervezeti oldalról is ezt kell 
segíteni. A szervezeti forma 
nem  gyengítheti a célt, s  ezért 
nem  értek egyet a  funkciona
litással. Az egyének értékelé
sénél az első pontnak az alap- 
tevékenység (a tanulás) értéke
lésének kell lennie, s ennek is 
a  tanulócsoport a bázisa.

Az is fontos, hogy a szerve
zet m ilyen m agatartást prefe
rá l: vezetői hogyan viselked
nek, k iket jutalm az. Színvo
nalas szakmai m unkát végző 
'embert elism er-e jó KISZ-tag- 
ként?

A tanuláson kívüli érdeklő
dést (közművelődést stb.) sok 
esetben a  KISZ is ki tud ja elé
gíteni, s ha ez több embernek 
közös igénye — gazdagítja pro
filunkat. De az alapvető szer
vezeti jognak azon a szinten 
kell m aradnia, am i az alap te
vékenységnek megfelelő.

Elsődleges a  közösségféjlesz- 
tés. De ezt ne erőltessük, ha
nem  hagyjuk, hogy k ia lakul
jon egy megfelelő színvonal. A 
feladatunk ennek tudatos irá 
nyítása (három, három  és fél 
év a la tt — még ha a blokkoso- 
dás ezt kissé szét is zilálja, a 
közösség m agától kialakul).

— Mi a véleményed az ál
talános kari küldöttértekezle
ten felm erült (sajnálatos mó
don egy személyi kérdéshez 
kapcsolt) vezetői stílus kérdé
séről, a vezetőknek az alap
szervezettől való elszakadásá
ról?

— Mivel a KISZ tömegszer
vezet, ennek szintjén kell poli
tikai nevelő m unkát végezni.

Nincs itt  ellentm ondás a  poli
tikai jelző és a  tömegszervezet 
m eghatározása között, hanem 
ez a valós helyzet. Politikailag 
kell hatni a tömegekre, rá  kell 
bírni a  p á rt irányvonalának 
elfogadására. K icsit pedagó
gusnak kell lenni, am i azt je 
lenti, hogy türelm et, bizalm at 
kell tanúsítani a vezetettek 
iránt. Olyan kedvező légkört 
terem teni, ahol form álódhat
nak az emberek.

Bizonyos szűkebb kör, 
am ely a  politikai képzettség 
szempontjából, vagy inkább 
érzelmi alapon nyugvó el
kötelezettség szempontjából, 
„előbbre” já r  a  többieknél, 
szükségszerűen valam ilyen sa
já t tudatot alak ít ki. Ez „visz- 
szafelé” m int a  többiek eset
leg kritikus, kételkedő, sőt ci
nikus m agatartásával szembe
ni értetlenség és türelm etlen
ség jelentkezik. Pedig akik  po
litikai elkötelezettség, képzett
ség szempontjából ilyen m a
gasra eljutottak-, azoknak em 
beri, m agatartásbeli szem
pontból is igen nagy a  felelős
ségük.

Az általános karon több év 
óta a  HPCS bázisán a  kari 
szintű KISZ-vezetők nagyon 
komoly ideológiai, politikai 
m unkát végeztek. Az elköte
lezett em berek egym ásra ta lál
tak, vezetővé váltak. Tapasz
talatok, széles körű ism eretek 
híján, türelmetlenségből, tú l
zott magabiztosságból követ
ték el azokat a  hibákat, am e
lyek elidegenítették őket a 
többiektől, akikre általában 
nem  jellemző ez a túlzott biz
tonság önmagukban. Nem tud
tak  kapcsolatot terem teni. Az 
alapszervezet többsége és egy 
ilyen típusú vezető között k i
a laku lt egy olyan helyzet, hogy 
még ugyanazon szavakat is 
különbözőképpen értették.

Nagyon fontos, hogy az ilyen 
vezetők m egértsék a  társadal
mi szinten folyó politika lénye
gét, am ely az ifjúság egészét a 
szocializmus m elle tt állónak 
ta rtja . Ezt a  pontot kell m egér
teni, s alkalm azni nap m int 
nap. Megértő türelem m el, oda
figyeléssel kell tolerálni a  k r i
tikus megnyilvánulásokat. S 
ehhez az kell, hogy ezek az ál
ta lunk  negatívan értékelt ve
zetők ki tudjanak lépni az 
egysíkú, teoretikus szintű gon
dolkodásból, s széles körű  is
m eretekre tegyenek szert.

— Mit jelent időben a KISZ- 
titkári m unka, ju t-e  elég idő a 
családra, színházra, mozira, ol
vasásra?

— Ha jól számolom, össze
sen nyolc testü le t ülésein kell 
rendszeresen részt vennem, 
ami heti kb. két ü lést jelent.

Az ezekre való felkészüléssel 
együtt m inim álisan heti két 
nap megy el erre. Em ellett a 
m indennapi KISZ-m unka (Kü
lönböző reszortterületekről va
ló tájékozódás, kapcsolattartás 
ellenőrzés), egy jó K lS Z-titkár- 
tól hétfőtől péntekig napi tíz 
óra m unkát követel meg, s en
nek csak igen kis részét vihe- 
tem haza. Az ideális persze az 
lenne, ha délelőtt tíztől este 
tízig itt  lennék az egyetemen, 
hogy m indenhol ott lehessek, 
ahol egy K IS Z -titkám ak ott 
kell és illik lennie.

Van egy három  és fél hó
napos kisfiam , Vele is kell 
foglalkozni és azzal, hogy en
gem K ISZ-titkárnak választot
tak, a feleségemet is m egvá
lasztották valam iféle „fokozot
tabb háztartásbelinek”.

Moziban és színházban, am i
óta a gyerek megszületett, nem 
voltam, valószínűleg nem  is 
tudok m enni. Így kulturális 
téren teljesen a sa jtó ra  ha
gyatkozom.

Elég fenyegető a lakásprob
lémám, hiszen az összes egzisz
tenciális problém ám  megvan, 
ami a vidékről felkerülő és le
telepedésben korlátozott fiata
lokat érinti. Mindez fokozot
tan felhívja a figyelmet arra, 
hogy át kell gondolni a  szer
vezeti munkamegosztás rend
szerét.

— Hogyan próbálsz lépést 
ta rtan i?

— Rendszeresen olvasom a 
K ortársat és az Üj Írást, h i
szen ezek politikai tájékozta
tást is adnak. Nagyon kell 
ügyelnem, hogy nap jaink  szel
lemi áram latait követni tud 
jam, ezt csak rendkívül cél
tudatosan lehet elérni. (Klasz- 
szikus regények olvasására 
nincs időm és lehetőségem.) 
Viszonylag széles körű újság 
és folyóirat olvasottsággal ren 
delkezem. A gyorsuló idő so
rozat könyveit olvasom, s  ami 
a szakmámhoz tartozik: am i
kor például a két világháború 
közötti résszel foglalkoztam, 
Németh Lászlót olvastam.

Most a legnagyobb élm ényt 
Eötvös József politikai írásai 
nyújtották. Mindez a szűkebb 
kutatási tém ánkhoz tartozik, 
hogy m egism erkedjünk a  XIX. 
századtól kezdve az összes m a
gyar politikai irodalommal. 
(Wesselényi, Széchenyi, Kos
suth, Eötvös, Szabó Ervin, Sza
bó Dezső, Németh László stb. 
írásaival.) Eddig ilyen téren  
nyitottabbak voltak a  lehető
ségeim, most, hogy K ISZ -titkár 
lettem, fokozott m unka m ellett 
másképpen fog ez is alakulni.

— Köszönjük a beszélgetést!
Agg Zoltán

A  KISZ-ÉRDEMÉREM T U L A J D O N O S A
Veres Pál három  évig dol

gozott az egyetemi K lSZ-szer- 
vezet titkáraként. A  búcsúzás 
alkalm ából beszélgettünk.

— Egy feladat, korszak 
végén természetes a vissza
tekintés. K ezd jük ezt a meg
választásodnál!

— Először elég nehéz volt a 
KISZ-szervezet ilyen m éretei
ben gondolkodni. Közben még 
alapszervezeti patronáló tan ár 
és kollégiumi igazgató voltam, 
és a  pg. tanszéken oktattam . A 
további négyéves szervező
titkári gyakorlatom  során 
megszoktam, hogy sok em 
berrel dolgozom együtt. A 
KISZ titkári m unkát sem  le
het és én  nem  is akartam  
volna m ásként csinálni. Val
lom, hogy a m i tagságunk 
többsége tud és akar jól dol
gozni és lelkesen, ha segítünk. 
Ha nem  sikerül az érdeklődé
süket felkelteni, akkor rosszul 
fogtunk a dologhoz. A meg
választásom kor is m egjelent a 
Közgazdászban egy beszélgetés 
velem, akkor ezt úgy fogal
maztam, hogy kevesebb form a
lizmust, több szenvedélyt. Az 
akkori helyzettel — ebből a 
szempontból — elégedetlen 
voltam. Könnyen lem ondtunk 
em berekről, néha levelező ta 
gozatos m unkastílussal, pedig 
az em bert m egnyerni csak 
közvetlen em beri kontaktus
ban lehet.

Frissen jö tt em berként sű 
rítve értékeltem  a problém á
kat, tenni akartam , hogy jobb 
legyen. Üjból meg kellett győ
ződnöm azonban arról, hogy a 
célnak és m ódszernek különö
sen összefüggő igazsága van, s 
e kettő t nem  mindig sikerült 
összhangba hozni. Azóta a 
meggyőzés, a beláttatás még 
fontosabb számomra, m int 
annak előtte. A nnyira előre
lépni, m in t terveztem , nem  si

került. Meggyőződésem, hogy 
a  KISZ egésze a  fejlődés egy 
fontos előrem utató átm eheti 
szakaszában van. Sok prob
lém át érez m ár, jó feladatokat 
vállal. A szervezet m ennyisé
gileg sokrétűbb lett, ez azon
ban kicsit szét is darabolta  a 
szervezet dinamizmusát, az

alapszervezeti — kollégium 
szakbizottság együttműködést. 
Pedig a  m unkának az a lap 
szervezetben van  legnagyobb 
közösségformáló ereje. S mi 
ezt nem segítettük és nem v a
lósítottuk meg eléggé.

Örülök, hogy a küldött- 
gyűlés fontosnak ítélte ezt a 
kérdést a szakm ai tanulási 
m unka fontosságával össze
kapcsolva. A  legfontosabb te r 
vek között szerepel, a jó k riti
kus szellemű közösség k ia la
kítása az alapszervezetekben, 
a jelenleginél igényesebb ta 
nulm ányi m unkával. Mindenki 
szám ára feladat a  hét m inden 
nap ján  szakm acentrikus köz
életet élni, a  szakm ában si
kereket elérni. Az a  közösség, 
am elyik ezt m egvalósítja, ké

pes olyan jó dolgokra is, m int 
például egy közös TDK dol
gozat megírása. A közös szak
mai m unka tartalékai k im erít- 
hetetlenek. Ahogy kim erít- 
hetetlenek az oktatóinkkal 
való együttm űködés lehető
ségei, formái. Fantáziánk
nak, kezdeményezőkészsé
günknek most i t t  kell kibon
takozni.

— M ik a terveid a
jövőre?

— A pg. tanszéken fogok 
dolgozni, azzal együtt, hogy a 
mozgalmi m unkától sem fogok 
elszakadni. A szakm ai fel
adatok között a legfontosabb 
most, hogy a nyelvvizsgára és 
a doktorim  m egírására ké
szülök. Alkotói szabadságot 
kapok, így könnyebb lesz 
ezeknek a nehéz próbáknak 
eleget tenni. E rre az időre új 
egyéni vállalást keresek. 
Komolyan keresni, komoly 
vállalást nehéz. Nekem az 
egyetem, a család, szakmai 
fejlődésem szem pontjait kell 
figyelembe venni. A jó  vál
lalás végül is életünk szer
ves részévé, életm ódunk meg
határozójává válik.

— A végzett m unkádat 
K ISZ-Frdem érem m el jutal
m azták. Szám ítottál erre?

— Nagyon m eglepett. Nem 
a  kitüntetés neve, vagy az 
érem  szépsége fontos, hanem 
az, hogy a  m indennapi m unka 
gondokkal, problém ákkal jár, 
gyakran b íráljuk  is egymást, 
az egymástól kapott dicséret, 
és az ebből fakadó öröm vi
szonylag ritka, ezért is nagyon 
értékes. Egy feladat végeztével 
m indenki m érleget készít m a
gának. Nekem ez a kitüntetés 
is segítséget adott. Nagyon jól 
esett a köszönet.

M. Gabi.

Habozás nélkül igent mondtam
A z  ipar kar ú j K ISZ-titkára, 

Ádám  László tapasztalt ve
zető.

— Középiskolás korom ban 
egyformán érdekeltek a reál 
és a hum án tantárgyak. A 
pályaválasztás pillanatában 
erősebben vonzódtam a fi
zika, híradástechnika felé, így 
a Műszaki Egyetemre jelent
keztem. A mozgalmi m unkába 
rövid idő a la tt bekapcsolód
tam. Közben azonban rádöb
bentem, hogy nincs akkora te 
hetségem, m in t gondoltam, és 
nem  lennék jó mérnök. Ekkor

adódott a lehetőség, hogy á t
jöhettem  ide. H am ar beillesz
kedtem, az átlagom  is egyre 
javul, jól érzem  magam. A 
mozgalmi élettel való össze
kapcsolódás is surlódásm ente- 
sebb. Elsőben az évfolyam 
vezetőségben dolgoztam. O tt 
nagyon jó kapcsolat volt a 
tagok között, a KISZ-m unkán 
kívül is. Mi például idén 
Pesenyánszky Lászlóval kö
zösen írtunk  dolgozatot a pg. 
versenyre. Az első év nagy 
feladatot ró tt ránk  és az év
folyamvezetőség alaposan el
fáradt. Ezért gondoltam, hogy
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A változtatás szükségessége 
már egyértelmű volt

Rákosi Ju d it néhány héttel 
ezelőtt le tt az általános kar 
K ISZ-titkára. Egyrészt igye
keztünk a vélem ényét kérni 
olyan dolgokról, am elyek ép
pen aktuálisak. M ásrészt az 
volt a  cél, hogy a  róla kiala
kuló képhez a  sa já t állásfog
lalásai is alapot adjanak.

— M elyek voltak a m oz
galmi m unkád eddigi állomá
sai, fejezetei?

— A Fazekas Gimnázium ba 
jártam , o tt alapszervezeti tit
kár voltam, s azt m ondják, 
hogy jó  volt az alapszerveze
tünk. Az biztos, hogy a kap
csolat azóta is élő abban a  kö
zösségben. Az egyetemen az 
első és a  m ásodik évfolyamon 
ú jra  alapszervezeti titk á r vol
tam. Az elsős alapszerveze- 
tünk nagyon jó volt, de az új 
alapszervezetben m ár nem si
került a m unka úgy, ahogyan 
szerettem  volna, le is m ond
tam  a  titkárságról és ágit. pro- 
posként dolgoztam tovább. Az 
építőtábori szakbizottság ve
zetője is voltam, vezettem  tá 
bort Salgótarjánban, s  erről 
nagyon jók az emlékeim. 
Benne vagyok a Stúdium ban 
is, m atem atikát tanítok. Ta
valy felvettek a  pártba.

— A  kari küldöttgyűlésen  
bírálták a vezetőség m unkáját, 
volt aki elszakadásról beszélt. 
Te hogyan láttad az elődeid 
m unkáját?

— A bírálat szerintem  jogos 
volt és én  m agam  egyike vol

tam  azoknak, akik  ezt m eg
fogalmazták. Sőt, m aguk a  ve
zetőségi tagok is felism erték a 
kedvezőtlen tendenciát. Nyil
ván  nem  tudatosan irányíto t
ták  így a  tevékenységüket, de 
végül is az történt, hogy a kari 
vezetőség rengeteg olyan dol
got csinált, am elyet tu lajdon
képpen főleg ők kísérhettek 
nyomon, am elyben nem, vagy 
csak kevéssé vettek részt az 
alapszervezetek. Ezért annak 
ellenére, hogy a vezetőség tag 
jai m aguk is elism erték és 
hangsúlyozták az alapszerve
zeti m unka fontosságát, a  sa já t 
tevékenységükben ez mégis 
háttérbe szorult és nagyon 
kevés idő ju to tt rá. Nem mon
dom azt, hogy egyúttal m in
den, am it végeztek az felesle
ges lett volna, hiszen, am it 
többek között az érdek- 
védelem terén  elértek, azok 
nagyon lényeges eredmények. 
De túlságosan nagyok voltak 
az adm inisztratív  terhek, túl 
sok idejük m ent el a  személyi 
kérdésekkel, tú l sok beszámo
lót kellett írniuk.

— Mit gondolsz, m iért esett 
rád a választás? M it várnak 
tőled?

— Ügy vélem, hogy én tiszta 
lappal indulok. A változtatás 
szüksége m ár egyértelm ű volt 
és akik engem jelöltek, majd 
m egválasztottak, azok bi
zonyára tudták, hogy szerin
tem  az alanszervezeti te
vékenységre kell súlyt fek

tetni, és nyilván ők is azon a 
vélem ényen vannak, hogy egy 
ilyen irányú változtatás hozhat 
kedvező eredményeket, a  kari 
vezetőség m unkájában. Én 
szubjektíve nagyon nem  sze
retem  ha önm agáért való, s 
nem  a konkrét gyakorlatban 
gyökerező dolgokra kell időt 
pazarolni. Nem mondom, hogy 
az elvi kérdéseket nem kell 
tisztázni, de nem  szabad, hogy 
ez kössön le m inden időt. El
képzelésem szerint az a lap 
szervezetekkel élő, rugalm as 
kapcsolatot kell kialakítani a 
kari vezetőségnek, m indig tudni 
kell, hogy m i is ténylegesen a 
helyzet az alapszervezetekben. 
Ehhez hozzátartozik a  dif
ferenciáltabb értékelés, a  d if
ferenciáltabb, az egyes cso
portokhoz m ért követel
mények. És em ellett ennek 
alap ján  kell a  kari vezetőség
nek célokat meghatározni, 
előrelendíteni m inden alap- 
szer vezét m unkáját, bevonni a 
m unkába m indenkit, azokat is, 
akik most esetleg passzívab
bak.

— Mi a legfontosabb ilyen 
cél?

Szerintem  egy olyan ér
telmiség k ialakítása a  leg
fontosabb célunk, am elyik 
látja a helyét, a szerepét, a 
szocialista társadalom ban, 
am elyik sok szempontból élen
járó  réteg lehet. Például az 
életform ája, a közösségi lét ki
alakítása terén. M. G.

m ásodik évre csak alapszer- 
vezefcben vállalok m unkát. 
Mégis, idén instruktor lettem. 
Ezt a feladatkört a sa já t ér
tékeléseim  szerint nem  végez
tem  olyan jól, m in t kellett 
volna. Az elsősök vezetőség
választása előtti zsúfolt idő
szak nagyon nehéz volt, az 
u tána keletkezett hirtelen ű r
ben mégsem ta láltam  a  helye
met. Ez idő tá jt kérdezett meg 
a  kari vezetőség és a  jelölő- 
bizottság, hogy vállalnék-e 
kari szintű m unkát. Habozás 
nélkül igent mondtam, meg
magyarázom m iért. Ha ben
nem  megbíznak és, alkalm as
nak ta rtanak  valam ire, akkor 
elvállalom. Az első időkben 
még nam  látom  a nehézsége
ket, de szám ítok a m unka
társaim  segítségére. Ezért bár
m ely m ás feladatot is szívesen 
végeznék.

— Hogyan sikerült a váltás 
a régi vezetőséggel?

— Szerintem  egy vezetőség
alapvetően akkor jó, ha a 
tizenegy tag egymást segítve 
dolgozik. Sajnos nálunk m eg
figyelhető, hogy sok tapasztalt 
vezető nem szívesen vállal 
feladatokat. Az idei kari vá
lasztás kettős célt tűzött ki: 
m egtartani a régi vezetőség 
egy részét, és bevonni a  m un
kába tehetséges új embereket. 
Szerencsére nagyon sok segít
séget kapunk a régi vezetőség 
tagjaitól, így az összerázódás 
is könnyebb.

— Elég furcsa, hogy a kari
akcióprogram előbb készen 
volt, m int ahogy a vezetőség
választás lezajlott. Nem je len t' 
ez neked problémát?

— Az akcióprogram  cél
kitűzéseivel én is egyetértek. 
Azt gondolom, hogy a fel
adatokhoz az új kari vezetőség 
a megvalósítás során teszi 
hozzá a sa já t elgondolásait. 
Szeretnénk m ajd minél előbb 
bevonni a II. éveseket a m un
kába. Valamiképpen meg
oldjuk majd, hogy a kari ve
zetőségben is képviselni tud
ják magukat. Készülünk az 
őszi táborba, ott szeretnénk 
végleg konkretizálni a jövő év 
feladatait. Akkor is. és az 
egész év során nagyon sokat 
várunk az alapszervezetek
től

Most a kari vezetőség 
minden tagját is természetesen 
a vizsgák foglalkoztatja«.

M olnár G.

t,



M indennapi közhelyeink
Hiánypótló m űvet te tt le az 

olvasó asztalára a  Gondolat 
kiadó, am ikor m egjelentette  
H ernádi Miklós Közhelyszótár 
című könyvét. Az olvasó, aki 
H ernádit halkszavú lírikus
kén t ism erte eddig, most meg
lepetten lá tja , hogy az  író új 
oldaláról m uta tkozik  be.

A könyv szerzője m ár m ű
ve k  egész sorával bizonyította  
pára tlan  tehetségét, az olvasót 
mégis újra elfogja a bőség za
vara olvasás közben. A z élet 
gazdag és sokszínű képe sejlik 
íel elő ttünk a  kötetben lapoz
gatva. Az író  sallangmentesen  
jeleníti meg  m indennapjaink 
közös botlásait: a közhelyeket. 
Eközben egyetlen szín sem  
hiányzik író palettájáról, me
lyeket erőteljes ecsetvonások
kal fest meg. A  m ű felhangjai
ban teremtő elégedetlenség, 
m élyén alkotó feszültség buj
kál. Az író ezúttal is tudta 
hozni gondolatban gazdag régi 
form áját, hogy ism ételten rá 
vezessen bennünket: a term é
szet legnagyobb csodája az 
ember. Kerüli az olcsó hatás
keltés eszközeit, ehelyett híven  
tükrözi és ábrázolja megnyil
vánulásaink megannyi fonák
ságát. Lesújtó és egyben fe l
emelő érzés e  könyvben ta l
lózni — köszönet érte az író
nak, aki a legnagyobb m ély
ségek érzékeltetése m ellett, 
megjáratta ve lünk a leg
nagyobb magasságokat is, fé 
nyes bizonyságát szolgáltatva 
ezzel mesterségbeli tudásának. 
A  m ű szerves folytatásként nő 
k i az eddigi életműből.

A  népi csipkék finomságára 
em lékeztető irónia, és a m in- 
denség megismerésére sarkalló

kozm ikus igény hatja át a 
könyv m inden sorát.

A Közhelyszótár az életmű  
jelentős állomása. A z ism eret
len varázsának vonzása és az 
a  mód, ahogyan eszköztárának 
gazdag arzenálját fe lvonul
tatja, teszi m éltán népszerű és 
tanulságos olvasmánnyá
H ernádi Miklós új könyvét.

A z ízléses fedélterv  Miklós 
Károly értő kezének m unkáját 
dicséri.

★
„A Közhelyszótár lapjairól 

rém lény szól hozzánk” írja  
H ernádi Miklós a  könyv be
vezetőjében. „Zagyvalék
ember, aki csak bárgyúságot, 
sületlenséget tud  kiejteni a 
száján. Ilyen töményen és egy- 
személyben term észetesen még 
az em beri butaság sem  fordul 
elő. Én azonban az t akartam : 
legyen minél elrettentőbb sű
ríte tt közhelygyűjteményem”.

Ám nemcsak elrettentő, el is 
gondolkodtató ez a  könyv. A 
közhelyek itt  élnek közöttünk, 
átszövik m indennapjainkat, 
életünk részeivé válnak. L át
szólag nincs baj: elburján
zásukon néha derülünk, más
kor bosszankodunk egy kicsit, 
de különösebb jelentőséget 
nem  tulajdonítunk nekik. P e
dig: ....... a  közhelyek ártan ak  a
felszabadult em beri é rin t
kezésnek, gátolják a világ
ism eret és az önism eret gya
rapodását . . .

M ert m egism erhetetlenné 
teszik a világot körülöttem. 
Éppen azzal, hogy m indent a 
„helyére” tesznek. És nem 
gondolkodtatnak közben.”

F. P.

Szocialista iparvállalatok 
és egyesülések irányítása

'A K G ST-ben résztvevő szo
cialista országok az in tenzív  
fejlődés követelm ényeinek  
megfelelően gazdaságirányítási 
rendszerünk korszerűsítését 
tű zték  ki célul.

A  szerzői kollektíva  — G vi- 
sianyi, Jirasek és Kam enyicek  
vezetésével — a szocialista 
országok ism ert közgazdászai
ból, szociológusaiból, pszicho- 
lógusaibót alt, a szocialista 
országok termelővállalataiban, 
tudományos intézm ényeiben  
érvényesülő irányítási form ák  
elm életi és gyakorlati kérdé
seit összefoglalva széles körű 
áttekin tést ad. A  különböző 
irányítási koncepciók és m o
dellek ism ertetése term észe
tesen lehetőséget n yú jt arra is, 
hogy a szocialista országokban 
felhalm ozódott tapasztalatok 
alapján kiem eljék az egyesülé
sek és iparvállalatok jellegze
tes ism érveit, illetve az irányí
tási m ódszerek általános voná
sait. Különösen érdekes az el
térő irányítási szin tekkel kap
csolatos strukturális és techni
kai-technológiái problémák 
felvetése, am elyekkel együtt 
tárgyalják az automatizálást, az 
(termelés-) irányítási rend
szerek kiépítését. A  term elés- 
szervezés, a megfelelő techno
lógia kidolgozása, a term elé
kenység növelése, a term ékm i-

Halász Géza karikatúrája

nőség fokozása a gazdasági 
szakem ber feladata, s m u n 
kájának eredményessége v i
szonylag egzakt m utatókkal 
mérhető. A  szervezetekben  
azonban em berek dolgoznak, 
akiknek jó vagy rossz közérze
te a vállalat tevékenységében  
áttételesen nyilvánul meg. A  
tanulm ánykötet kiem elten fog
lalkozik a dolgozóval, m int 
irányítóval és irányítottal, az 
anyagi-erkölcsi ösztönzés sze
repével a motivációval, m int 
eszközzel, vagyis azokkal a 
szociológiai-pszichológiai m eg
közelítései módszerekkel, am e
lyekkel m inden vezetőnek  
tisztában kell lennie és alkal
maznia kell.

Végül érdeme a könyvnek  
a rendszerszemlélet, am ikor is 
a különböző alrendszerek 
funkcionálását egységes egész
kén t tárgyalja, s az irányítást 
nem  célként, hanem eszköz
kén t értelmezi: ebből az 
következik, hogy az irányítás 
nemcsak a vezető feladata, ha
nem  abban részt kell vennie a 
dolgozónak is, de segítenie 
kell a kibernetikusnak, a szó- 
ciológusnak, a pszichológus
nak, a filozófusnak, valamint 
a társadalmi szervezeteknek  
is-

A  KGST-országok szakértői
nek közös monográfiája nyolc 
részre tagolódik. A z 1. rész 
foglalkozik az ipari termelés 
irányításával a jelenlegi fe lté 
telek között; a 2. rész a társa
dalmi termelés irányításának 
módszertani kérdéseivel; a 3. 
részben a szocialista egyesülé
sek és vállalatok alapvető vo
násait írja le; a 4. rész az irá
nyítási m ódszereket jellemzi; 
az 5. rész foglalkozik az em 
berrel az irányítás rendszeré
vel; a 6. rész tartalmazza az 
irányítás árrendszerét; a 7. 
részben az irányítás szervezé
sét, technológiáját és techniká
já t tárgyalja és a 8. befejező  
rész az irányítás tudom ányával 
foglalkozik, m elynek keretében  
kitér a könyv a szocialista 
ipari egeysülések és vállala
tok irányítási rendszerének to
vábbi fejlődési tendenciáival.

A  Kossuth Könyvkiadó gon
dozásában m egjelent 566 ol
dalas könyv 90 forintba kerül.

K u l t ú r a  é k ö z é l e t
Beszélgetés B o ti G ézával

Hofi Géza 1936-ban született 
Budapesten. H at éve a  Mik
roszkóp Színpad tagja. 1970- 
ben és 1973-ban Jászai M ari 
díjat, 1977-ben M agyar Nép- 
köztársaság Érdemes Művésze 
kitüntetést kapott.

— Egy évvel ezelőtt a K riti
ka szerkesztősége kerekasztal- 
bcszélgetést szervezett a m a
gyar karikatúráról. I tt  Mészá
ros András azt mondta, hogy 
egy jelenségről akkor lehet 
karika tú rát csinálni, ha m ár 
jelent meg róla vezércikk, be
szélt róla a XV. Azt hiányolta 
tehát, hogy a  karika tu ristá t 
nem ism erik el felelősen gon
dolkodó, felnőtt személynek. 
Ügy tűnik, éz a m egállapítás a 
hum or más m űfajaira is érvé
nyes.

— Erről az a  véleményem, 
hogy em bere válogatja. Olyan 
nincs, hogy a hum oristának er
ről vagy arró l nem  lehet be
szélnie. Lehet, ha ő az t vállal
ja. A vállalás a la tt azt értem, 
hogy először el kell döntenie a 
hovatartozást. Hogy m it akar 
mondani és hogy kinek? És ak
kor m ár szabad i s . . .  Vegye a 
fáradságot, beszéljen, és ha 
m ajd szólnak neki, hogy most 
m ár nem beszélhet, akkor visz- 
sza lehet térni erre  a  kérdésre. 
De i t t  most nem  erről van szó. 
Alig várják, hogy valaki m eg
szólaljon komoly, mélyen szán
tó tém akörökben, csak ezt ke
vesen teszik, m ert sok m un
kával jár, sokat kell foglalkoz
ni vele. Egy sima, „Patyolat
témával* nincs gond, pláne, ha 
szex is van benne. Ezzel van 
tele a Ludas Matyi is. A való
di tém a ott kezdődik, am ikor a 
szöveg hallatára a  közönség 
felszisszen. Az a valódi — a 
többi móka.

— Foci, beat-zene, humor. 
Három dolog, melyek reflek
torfényben vannak, s melyek 
— ha akarják  — sok em berre 
tudnak hatni, ö n  szerint a hu
mor ma, nálunk, alak ítja  a 
közéletet?

— Ehhez nem szívesen szó
lok hozzá, m ert elkerülhetet
len lenne, hogy m egbántsak 
em bereket, am it nem  akarok. 
Nem gyávaságból, hanem  m ert 
m inek? De azért ne vegyük 
egy kalap alá ezt a három  dol
got. Nem akarom  m egsérteni a 
beat-rajongókat, de egy picit 
szomorú a  véleményem róluk. 
Nem a zenéjükről, hanem  az 
azon túli érdeklődési körükről. 
Voltam egy ilyen beat-klub- 
ban, úgy volt, hogy politikai 
meg közéleti tém ákról fogunk 
beszélgetni. Egyetlen politikai 
kérdés volt, a  következő: igaz, 
hogy a Zalatnay férjhez m ent?

A m ásik a  futball. Én nem 
szeretem a futball közönségét, 
m ert igazságtalanok. Az ököl
vívó meccsre kijáró em ber va
lahogy m ásképpen viselkedik. 
Ott, hogyha az ő versenyzője 
rossz, akkor megvan róla a vé
leménye Ha egy labdarúgó 
gyengén játszik, olyan is van, 
nem baj, akkor is ő az isten. 

I Ha a mi játékosunkat megrúg

ják, akkor fütyülnek, ha a  mi 
játékosunk rúg bele az ellen
félbe és a  bíró ezt észreveszi, 
m ár jön a kórus.

A hum ornál pedig tudni kell, 
hogy a közönség rétegződött. 
M int ahogy a  nézőtéren is, 
nem  m indenki ül egy széken. 
Van aki hátrébb, előrébb, 
jobbra, közelebb — és a kö
zönség összetétele is ilyen. 
Egyik em ber hátrébb van, a 
m ásik egészen elöl. Nem m in
dig a  poén szabja meg, hogy az 
m ennyire jó. Nem lehet azt 
mondani, hogy ez a  poén jó 
volt és a  közönség rossz, vagy 
fordítva. M indenkinek m ás je 
lenti a poént. És ha valakinek 
egy könnyebben követhető 
vicc a  poén, akkor még nem 
biztos, hogy hülye, attó l ő még 
nagyon komolyan végezheti a 
m unkáját és rá  van szorulva, 
hogy megnevettessék. Ez olyan, 
hogy nem m indenkinek a 
negyvenhárm as cipő a  jó. Van 
akinek a harmincnyolcas. A t
tól ő nem  nyomorék, hanem 
neki az a cipő jó. M indenkinek 
van egy vevőszintje és azt a 
hullám hosszt kell eltalálni, 
akkor veszi. Persze, itt jön az
tán  a  dolognak a kom plikált 
része, hogy az em ber kinek 
akár szólni, m it akar mondani.

— ö n  kinek akar szólni?
— Én nem rétegnek akarok 

szólni. Engem dühítenek bizo
nyos tém ák és ezeket el aka
rom mondani. M egfordítva a 
dolgot: ha mégis széles réteg
nek szólok, az azért van, m ert 
olyan sok em bert dühít az, 
am i engem. Találkozik a  té 
m ánk, közösen gondolkodunk, 
és ilyenkor van, hogy a néző 
azt gondolja: na, én is ezt 
akartam  mondani.

— P ályáját nem hum orista
ként kezdte, sok mindennel 
foglalkozott, dolgozott gyárban 
is. Egy korábbi beszélgetésben 
elmondta, hogy időnként visz- 
szajár az üzembe, leül, nézelő
dik. Pótolhatják-e ezek a „né
zelődések” a kapcsolatot a ré 
gi barátokkal?

— Most hiába mondanám  
azt, hogy igenis, pótolják. 
Igen elfoglalt vagyok és ennek 
egyik oldala az, hogy lehetet
len a kapcsolatot ta rtan i a ré 
gi m unkatársakkal. Másfelől, 
úgy gondolom, ha nem  lenne 
a kapcsolatom ennyire élő, ak 
kor nem tudnám  elmondani 
azt, hogy mi érdekli azokat, 
akiknek el akarom  mondani. 
Hogy friss és aktuális tudjak 
lenni, ahhoz az kell, hogy itt 
éljek. Ha az em ber elmegy egy 
hónapra külföldre és addig 
nem olvas m agyar újságot, 
megdöbbentő az a kiesés, am it 
akkor tapasztal, am ikor haza
jön. Nem történt semmi — 
csak nem élt itt.

— Egyik ilyen „nézelődése” 
során valaki azt mondta, hogy 
akinek ennyi ideje van, az 
menjen presszóba ü ldögéln i. . .

— Nem az üzem szólt. rám, 
hanem  az a valaki. Valakik 
mindenhol vannak, akik kü
lönböző okokból — féltékeny
ség, kisebbségi komplexus,

irigység — kifolyólag megszó
lalnak. Mondom, nem  az üzem 
szólalt m e g . . .

— M űsoraiban kezdettől 
érezhető az erős elkötelezett
ség, hogy honnan jö tt és kik
nek akar szólni. Az utóbbi 
időkben azonban túlságosan 
előtérbe kerültek a d irekt esz
közök, m intha bizonygatni sze
retné elkötelezettségét.

— Mondjon konkrét példát!
— Gondolok például a vörös 

ötszögre, vagy arra, hogy a fő-, 
u ta t Csepelen cs in á lják . . .

— Sajnos az em ber m indig 
utólag jön rá  dolgokra. Azt 
hiszi, hogy valam it nem  kell 
megmagyarázni, m ert teljesen 
kézenfekvő, és azután kiderül, 
hogy mégis csak meg kell m a
gyarázni. A m ikor ezeket a  m ű
sorokat csináltam , tiszta szí
vemből azt hittem , hogy jó 
úton vagyok, hogy úgy jó, 
ahogy mondom. Azután eltelt 
egy kis idő, két évvel sűrűbb 
lettem , és az rengeteget szá
m ít, ha valaki ké t évvel idő
sebb. Egyébként, hogy ezzel a 
kifogásával egyetértek, az is 
bizonyítja, hogy a  szilveszteri 
újságárus-m űsorom ban én m a
gam válaszoltam  erre. Megte
hettem  volna, hogy csak m a
gam ban tisztázom a dolgokat, 
de úgy gondoltam, jobb ha a  
nyilvánosság előtt mondom el. 
M ert ha a  nyilvánosság előtt 
estem el, akkor ott is kell fel
kelni, különben az m arad  az 
emberekben, hogy nem is kel
tem  fel. Egyébként ez olyan 
dolog, hogy aki érti m iről van 
szó, az m ár a  m ásodik m on
datnál kiáll a  játékból. M int 
am ikor többen snóbliznak. Aki 
m ind járt az elején nyer, az m ár 
tovább nem  idegeskedik, ő 
m ár rendben van. A többiek 
között folyik tovább a  küzde
lem. I tt is így van. Aki érti, 
nem kell megsértődnie, tudja, 
hogy a  következő három  szó 
nem neki szól. De képzelje 
m agát annak  a  helyébe, aki az 
első résznél m ég nem  értette, 
de szeretné érteni, meg druk
kol, m eg o tt ül — és hát ő is 
vevő, ő is befizetett, Éppúgy 
ki kell szolgálni, m in t azt, aki 
valam ilyen szerencse folytán 
gyorsabban kapcsol — m aga
sabb iskolai végzettsége van, 
dörzsöltebb . . .  Ha egy tá rsa
ságban elmondok egy viccet, 
vannak húszán és abból tizen
nyolc fetreng a röhögéstől, de 
két em ber nem nevet — akkor 
engem nem  a tizennyolc érde
kel, hanem  az a kettő, hogy 
azok m iért nem  nevetnek?

— Mit tehet a közélet és 
maguk a hum oristák azért, 
hogy a hum or betöltse igazi 
funkcióját: a nevettetés m ellett 
nevelje is az em bereket.

— Ezek olyan dolgok, m e
lyeket nem lehet értekezlettel 
eldönteni. Lassítani lehet, 
gyorsítani nem. Ha egy poha
ra t teleöntök, kibuggyan belőle 
am i benne van. Ha egy em ber
ben van annyi felgyülemlett 
mondanivaló, közéleti és egyéb 
téma, ugyanez történik. Aki
ben nincs, abból nem ömlik ki. 
Ez gondolkodásmód, nézőpont, 
hovatartozás kérdése. Azért 
m ert a  fu tballt évek óta hely
re  akarják  hozni, attól még 
nem lesz futball. Focista kell. 
Éppúgy, m in t ahogy rajzoló 
kell, hum orista kell.

— Meg olyan légkör, am ely
ben „él” a  humor.

— Szerintem  a légkör meg
van. Ha én ezeket a  dolgokat 
elmondhatom, am iket évek óta 
elmondok, akkor a légkört 
hagyjuk, m ert azzal nincs baj. 
Sokan azt gondolják, hogy én 
vagyok a tabu, nekem szabad. 
Arról van szó, hogy én veszem 
a fáradságot és el akarom  mon
dani. Ez tízszeresen plusz ener
giát jelent. Van aki nem veszi 
a fáradságot, nem is érdekli, 
nem is akarja. Ez ilyen egy
szerű.

— Nyilván nem arra  gondo
lok. hogy Önnek van egy en
gedélye, m elyben tételesen fel 
van sorolva, mely témákról 
beszélhet, és miről nem. De az 
is tény, hogy új hangon meg
szólalni m indig nehéz, ellenál
lásba ütközik. Az embernek 
először le kell tennie a garast 
az asztalra, hogy tudják, hon
nan jött, m it akar. Ha egy te l
jesen ism eretlen író jelentkez

ne például egy Moldova-féle 
szatírával, nem  biztos, hogy 
kitörő lelkesedéssel fogad
nák . . .

—! H a m ost lem ennék a  
fiúkhoz a  pályára, hogy én va
gyok a csatár, hát odaenged
nének a  kapu elé, am ikor még 
nem tudják, hogy m erre fogok 
lőni? Ez vérre megy. ö v ék  a 
pálya, a  labda, a  cipő, m inden 
— és akkor én a sa já t ked
vem re rugdalózzak? M ire föl? 
Egyébként, ez m inden futball- 
pályán így van, nem csak n á
lunk, külföldön is. Azt engedik 
a kapu  elé, akiről meg vannak 
győződve, hogy bárm ilyen 
helyzetből kapura lő. Moldova 
is, am ikor kezdte, csak já r t  az 
edzésre, és am ikor látták , hogy 
tud lőni, akkor engedték a  k a 
pu elé. Egyébként: Moldova 
tényleg tu d  kapura lőni. És ez 
a lényeg. M ert viccelni csak 
komoly dolgokkal érdemes. 
Egy alkalom m al például, 
novem ber 7-i ünnepi műsoron 
léptem  fel egy gyárban, elő
adás előtt odajött egy illető, a 
gyár egyik vezetője és m egkért 
hogy mivel ünnepi rendezvény 
van, a m űsorom ban ne vic
celjek . . .  Én am ióta ezt csi
nálom, úgy érzem, még soha
sem vicceltem.

— Ü jabb m űsoraiban gyak
ran  szerepel a bunkó kifejezés. 
Ki m a a bunkó M agyarorszá
gon?

— Sokan vannak. De semmi 
esetre sem  a  vidéki lakosok. 
Egyesek részére ez nem  nyil
vánvaló. Amikor először „bun
kóztam” a rádióban, sokan fel
lélegeztek, megnyugodtak, 
hogy nem  róluk van szó, A h
hoz, hogy ki milyen hülye, 
semmi köze a lakóhelynek. Az 
a bunkó, aki sötét, prim itív, 
gonosz, akivel ké t m ondatot 
nem  lehet m egértetni. És eze
ket könnyen fel lehet ism erni 
arról, ki hogyan viselkedik egy 
nyilvános helyen, múzeumban, 
kocsmában, a buszon, a  közle
kedésben.

— Első jelentkezése után 
rögtön nagyon népszerű lett, 
az em berek szeretik. Kimegy a 
színpadra, még nem csinált 
semmit, a közönség m ár nevet, 
csuklik. Azt hiszem, még egy
két teljesen rossz Hofi-műsort 
is elbírnának anélkül, hogy ki
esne a kegyeikből. Nem gátol
ja  ez abban, hogy lássa, jó-e 
az, am it csinál?

— Előbb erről az egyből 
népszerűségről hadd m ondjak 
valamit. 1960-tól foglalkozom 
hum orral, tehát, hogy ebből 
élek. 1969-ben volt az első ön
álló jelentkezésem a rádióban. 
Ez a kilenc év nagyon sok, de 
nem bánom, m ert nemcsak v itt 
az emberből, hanem  hozott is. 
Most m ár könnyebb. Ha egy 
autót egyszer direktbe 
tesznek, akkor m ár nem kell 
húzatni, csak játszani kell a 
sebességgel. Ha leveszem a 
gázt, akkor autom atikusan las
sul, kevesebb energiát fo
gyaszt, de a kocsi megy, csak 
arra  kell figyelni, hogyan hasz
náljam  ki az emelkedőt, a le j
tőt, a kanyarokat. És ha az 
em ber a  kocsiban úgy tud fi
gyelni, m in t am ikor először 
beült, akkor semmi gond.

Azok az emberek, akik  ne
vetnek, még m ielőtt bármi is 
tö rtén t volna, nem számítanak, 
ö k  a bohócot várják , hogy 
„m ajd jó t fogunk röhögni.” 
ö k  nyugodtan haza is m ehet
nének, ez az a réteg, amelyik 
nem számít. Az em bernek tisz- • 
tában kell lennie bizonyos dol
gokkal. Olyan még nem volt, 
hogy nekem egyértelm űen te t
szett volna, am it csináltam. 
Mindig van bennem drukk, fé
lelem. És ez olyan kontrollt ad 
állandóan, fellépésen kívül is, 
hogy nem  engedhetem el m a
gam. Az eddigi műsorokban, 
lemezeken — beleértve a gyön
ge pontokat is — egyetlen 
olyan p illanat nem volt, hogy 
félvállról vettem  volna a dol
gomat. És ez ami rajtam  m ú
lik. Hogy nem találok bele a 
cél közepébe, hogy nem  lövök 
m inden alkalom mal tízes kört, 
az előfordul, de a szándékom 
m indig ötvenes. Ez a fontos. 
Ha odafigyelek — és évek óta 
odafigyelek — akkor figyelnek 
azok is, akik a képernyő elölt, 
a nézőtéren ülnek.

Földes Péter

I



Polvax a KGST-ről
A z  idei klubéletnek egyik új** kezdeményezése volt a 

csütörtök esténkénti Polvax. 
Az egy-egy érdekes politikai
gazdasági vagy kulturális kér
désről ismert előadók, szak
emberek bevezetője után le
zajló viták, eszmecserék m él
tán váltak gyorsan népszerűek
ké, s az egyik leglátogatottabb 
programmá. Ebben az évben az utolsó Polvax-ot május 5-én tartották. Ebből az alkalomból 
bevezetésként a szervezők 
nyomtatványokat osztottak 
szét a vendégek között, amely
ben véleményüket kérték az 
eddigi rendezvényekről és to
vábbi témajavaslatokat, ötlete
ket vártak tőlük. Ezután ke
rült sor a tulajdonképpeni fő 
programra.

Ezen az estén, a KGST, a szocialista gazdasági együttműködés volt a téma. Meisel Sándor volt a vendégünk, aki 
a KGST titkársága és Magyar- 
ország között működő három
tagú összekötő bizottság veze
tője. Mint elmondotta, az ö 
feladatuk az információcsere 
biztosítása, a rengeteg előze
tes tárgyalás lebonyolítása, a 
tulajdonképpeni konkrét meg
állapodások előkészítése.

Meisel Sándor vitaindítójá
ban az általunk felvetett prob
lémák közül a bi- vagy multi- 
lateralitás kérdésére tért ki. 
Mint elmondta, a közvélemény 
— még a szakmai közvélemény 
is  — úgy véli, hogy az ideáli
sak a multilaterális kapcsola
tok lennének. Valójában azon
ban ezt a két oldalt nem lehet 
egymástól elválasztani, s ezek 
a jelenlegi gyakorlatban is szükségszerűen egymás mellett léteznek. Az alapelvek, a ke
retegyezmények több oldalúak 
ma is, de a KGST-ben szuve
rén államként résztvevő orszá
gok közötti konkrét megálla
podások csak kétoldalúak le
hetnek. Más kérdés az elszá
molások többoldalúságának 
rendszere, ami valóban szüksé
ges előrelépés. Ez nem egysze
rűen a valuták konvertibilitá
sát jelenti, hiszen nem a devi
za vagy az aranybevétel a cél, 
hanem az árumozgás. Olyan 
árukat és olyan minőségben 
kell termelni, amit szívesen 
vásárolunk egymástól, magu
kat az árukat kell ,,konvertibi
lissé” tenni. Itt tehát a KGST- 
országok egész gazdaságának kérdéséről van szó, a termelés, a valuta, tervezési rendszer,

kereskedelmi megállapodások stb. összefüggő kérdéseiről és éppen ezért a többoldalú elszámolások rendszerében az előrelépés csak nagyon fokozatosan történhet.

A másik kérdéscsoport a
** KGST-együttműködés el

veire, irányaira, s az ezeknek 
ténylegesen vagy látszólag el
lentmondó jelenségekre vonat
kozott:

— A szakosodási megállapo
dások (amelyek hosszú távú ér
dekeket fejeznek ki) megszegé
se pillanatnyi érdekekért. A 
nyugati exportérdekeltség, fej
lett nyugati technika behoza
talának gyakorlata, s  e téren 
gyakran a szocialista partne
rek háttérbe szorítása. Vala
mennyi termék megvétele a 
KGST-partnertől és tovább
adása — haszonnal — más or
szágoknak.

Meisel Sándor válaszában 
hangsúlyozta, hogy o negatív 
jelenségek nem szubjektív té
nyezőkön alapulnak, hanem az 
egyes országok objektív érde
kein, amelyet minden vezetés 
elsősorban szem előtt tart. E 
negatív jelenségek megszün
tetéséhez mindenekelőtt a 
KGST közgazdasági és jogi 
eszközeit kell fejleszteni. De a 
felhozott példák közül valójá
ban csak igen kevés a tényle
gesen negatív jelenség.

Először is a kötelezettsége
ket, a szerződésben foglaltakat 
mi is és más KGST-országok is 
betartjuk, teljesítjük. Tehát 
olyasmire nincs példa, hogy a 
pillanatnyi előnyökért vala
mely ország megszegi a meg
állapodásokat.

Másrészt a reexport, vagyis 
a megvásárolt termékek min
denféle jelentősebb továbbfel- 
dolgozás nélküli újraexportá- 
lása egyáltalán nem kivetni
való; elvileg is, gyakorlatilag 
is elfogadott kereskedelmi te
vékenység.

Az autóbuszgyártás igen 
jó példa a szakosodással kap
csolatban felvetett problémák
ra. .Ez a .m i egyik szakosodási 
irányúnk, ugyanakkor más 
KGST-országokban is létezik, 
sőt fejlődik az autóbuszgyár
tás. Mi jelenleg tizenegyezer 
autóbuszt gyártunk évente. Ez 
azonban a KGST országai szá
mára is kevés, nem beszélve a

más országokból jelentkező ke
resletről. Így a más KGST-or
szágokban is folyó autóbusz
termelés már egyáltalán nem 
a szakosodásnak ellentmondó 
tényező, különösen akkor, 
amikor a legtöbb esetben a 
mi Ikaruszunktól eltérő nagy
ságú, teljesítményű buszokról 
van szó.

A KGST-együttműködés és a tagországok nyugati gazdasági kapcsolatai nem zárják ki, sőt feltételezik egymást. 
Gazdaságunkat fejleszteni — 
s tegyük hozzá — szelektíven 
fejleszteni, egyes termékek 
termelését megfelelő mérték
ben felfuttatni, míg a nem ki
fizetődőkkel leállni: mindezt 
csak a KGST biztos nyers
anyag- és felvevőpiacának 
alapján tudjuk megtenni. 
Szükségünk van nyugati gaz
dasági kapcsolatainkra és ezért 
fejlesztjük ezeket. Ahhoz, 
hogy a fejlett nyugati techni
kát, gépeket, berendezéseket 
meg tudjuk venni, nekünk is 
árut kell szállítanunk, így a 
nyugati exportérdekeltség
rendkívül fontos kérdés, s  ezért 
első pillantásra úgy tűnhet, 
hogy néha szocialista partne
reink rovására is történik. De 
ez az exportérdekeltség a leg
több esetben nem mond ellent, 
sőt feltételezi a KGST-együtt- 
működést — ahogy az előbb 
elmondottak is bizonyítják, 
csak így lehet hatékony. 
Egyébként mutatják a külke
reskedelmünkre vonatkozó sta
tisztikai adatok is. Nyugati 
kapcsolatainkat már csak azért 
sem szabad „szégyelnünk”, 
mert az nemcsak gazdasági, ha
nem politikai kérdés is; nö
vekvő gazdasági kapcsolataink 
alapján akarjuk politikai kap
csolatainkat fejleszteni.

TThhez a problémához, a ke-
■Lj let-nyugati kapcsolatok

hoz merült fel néhány újabb 
kérdés. Az enyhülési folyamat 
megtorpanása mennyiben veti 
vissza a Szovjetunió gazdasá 
gát és az ehhez a gazdasághoz 
illeszkedő KGST-országok fej
lődését?

A KGST a Szovjetunió gaz
dasága körül épült ki, amely 
hatalmas nyersanyag- és ener
giaforrásaival, nagy felvevő 
piacával, hatalmas kutatási
fejlesztési kapacitásával szük
ségszerűen vált a KGST-orszá- 
szágok gazdaságának ilyen jel

legű bázisává. A magyar köz
gazdászok ezt úgy fogalmazzák 
meg, hogy o magyar gazdaság akkor fejlődhet a. leggyorsabban és legkiegyensúlyozottabban, ha felszállunk a „szovjet vonatra”. Ez a szovjet vonat 
jelenleg is igen nagy sebességgel megy, s bár az enyhülés lelassulása a gazdasági kapcsolatok fejlődését kétségkívül lassítja, de meg nem állíthatja, s így a „vonat” sebességét sem 
fékezheti jelentősen. Hiszen a 
politikai helyzet, a tőkés or
szágok érdekellentétei mindig 
is lehetőséget teremtenek a la- 
vírozásra. Nem szabad azt sem  
elfelejteni, hogy a Szovjetunió
val való együttműködés a tő
kés országoknak is érdeke.

A számos további érdekes 
kérdés és válasz után befeje
zésként Meisel Sándor az in
tegráció definíciójáról beszélt. 
Mint elmondta, ma is sok meg
határozás él egymás mellett 
közgazdasági irodalmunkban. 
Ö ezek számát nem akarja 
még eggyel gyarapítani, hiszen 
fi szocialista integráció folya
mata eddig is a gyakorlatból 
indult ki; a követelmények, 
irányok, a gyakorlatban me
rültek fel, s  ennek ezután is 
így-'kell lennie. Nem érdemes 
elméleti definíciókat kieszelni, 
s ezekhez igazítani a gyakor
latot

Magyarországon egészséges 
türelmetlenség mutatkozik az 
integráció kérdésével, fejlődé
sével kapcsolatban. De arról sohasem szabad elfeledkezni, hogy a mi elgondolásaink e kérdésben kilenc országot érin
tenek, kilenc ország számára kell elfogadhatónak lenniük s a közös érdeket szolgál
niuk.

Sághy Zoltán

A nagykereskedő
(Fotó: Fáth Péter)

A dy teljes élete
Vezér Erzsébet könyve, amely most új kiadásban jelenik meg, Ady Endre teljes élet- és pályaképének megrajzolásával népszerű-tudományos formában közel hozza a költőt a legszélesebb olvasó- közönséghez. Színgazdag, eleven képet fest Ady Endre 

gyermekkoráról, ifjúságáról, 
ízelítőt ad a kor szokásaiból, 
bemutatja jellemző figuráit,

vázolja a legjelentősebb eseményeket, felvillantja az újakra készülő századelő irodalmi, művészeti tájait. T Vezér Erzsébet munkájának eredeti gondolatmenete és bizonyító anyaga, a sok 
Ady-vers részletes elemzése, színes stílusa bizonyára kelle
mes olvasmánnyá és hasznot 
tanulmánnyá teszi ezt a köny
vet. (Gondolat Könyvkiadó).
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Önkritikánk tömören: Talán 

hiba volt a vetélkedőt a sport
nap és a magyar—szovjet közé 
beszorítani. E mellett hangu
latosabb lett volna a befejezés, 
ha mind a 4 csapat kap meccs
jegyeket.

A sok baj forrását jelentő 
25 perces késést a hangosítá
sért felelős villanyszerelőknek 
köszönhetjük. (Előző nap utal
tak arra, hogy munkájuk fejé
ben nem csupán túlórapénzre 
számítanak.) A verseny ideje 
alatt sajnos a sietés, a felada
tok zsúfoltsága, néha félre
érthető tájékoztató a játékve
zetés részéről, a zsűri nem min
dig pontos tájékoztatása saj
nos félreértésekre adhatott és 
néha rosszindulatú feltételezé
sekre adott okot.

Eredményhirdetés utáni prob
léma: „a sportnap az előzetes
nél bejelentettnél kisebb mér
tékben számított be a vetélke
dő eredményébe.” A félreér
tésre a KEN-nel kapcsolatban 
született álhírek egyike adott 
okot. Tanulság: a jövőben csak 
kompetens személyek hivata
los bejelentéseinek szabad hi
telt adni.

Egy héttel később felmerülő 
probléma: a licit játék során 
a „Roosevelt-teres” kérdésre 
adott helyes választ a játékve
zető nem fogadta el. Ha az 
időbeni problémától el is te
kintünk, az a véleményünk, 
hogy a zsűrinek egy másik 
döntése a rivális csapatot leg
alább ilyen mértékben sújtot
ta. Történt ugyanis, hogy a ve
télkedő csúszása miatt a for
gatókönyvből menet közben 
húzni kellett. Mi pedig kihúz
tuk a hátralevő nyolc licitet, 
noha azok számát — a takti

kázás lehetőségét biztosítandó 
— előzetesen bejelentettük. 
Ez a hiba pedig a licitpontok
ban nagy előnyt elérő csapatot 
komoly pontszerzési lehetősé
gektől fosztotta meg. (Talán az 
lett volna a helyes, ha ezen 
kényszerű lerövidítésnél a meg 
el nem kezdett feladatokat ál
dozzuk fel.)

Ötleteink a jövőre nézve: 
Mi lenne, ha jövőre nem ka
rok, hanem évfolyamok vetél
kednének? fis ha a csapatok 
egymást reklámoznák? Nem 
lenne-e ésszerűbb a KEN idő
pontját előrehozni pl. a FIN 
időpontjára?

S hogy nemcsak mi tekin
tünk előre, azt bizonyítja, hogy 
a jövő évi vetélkedő rendezé
sére máris vannak jelentke
zők, s örömteli, hogy iparosok. 
Egyébként pedig egyetértünk 
Fóris György cikkében leírt 
tanulságokkal. Ezen a vetélke
dőn a fekete táblát és krétát 
leszámítva, nem veszített az 
ipari kar.

KEN-bizottság Nagy János rajza

Megjegyzések
A Közgazdász hasábjain 

1977. április 9-én megjelent, 
Egy értékelés anatómiája cí
mű cikkben a velem folyta
tott interjúban az a megálla
pítás szerepel, hogy csoportun
kat a párttal szembehelyezke- 
dőnek tartom. Ez a kijelenté
sem nem igaz, az a vélemé
nyem, hogy csoportunk tagjai 
nem vallanak pártunk — az 
MSZMP — politikájával e l
lentétes nézeteket. Azért tar
tom szükségesnek ezt a tisztá
zást ilyen nyilvánosság előtt 
megtenni, mert az idézett ki
jelentés alapján a csoporttal

kapcsolatban sok megalapo
zatlan és téves vélekedés ka
pott lábra.

Erdei Péter

☆
M ég e g y sz e r  egy  h e ly re ig a z ítá s  

e re jé ig  v issza  k e ll té rn ü n k  a  „ P i l 
la n a to k  a  128 a s  s z o b á b a n ”  c ím ű  
c ik k ü n k re ,  a m e ly  az  e lm ú lt  la p 
s zá m b a n  je le n t m eg . Illés  Jó z s e fn é  
u g y a n is  h e ly te le n ü l :n fo r m á l ta  a 
c ik k  í ró já t  a s z a b a d sá g á ra  v o n a t
k o zó  k é rd é s rő l.  M in t u tó la g  tu d o 
m á s u n k r a  j u to t t  I llé s n é  m in d e n  
é v b en  k iv e tte  a s z a b a d sá g á t. T ö b b 
szö r v o lt n y á ro n  e g y e tem i o u ssza l 
k ü lfö ld i ú to n , ille tv e  s a já t  k é ré s é 
r e  c sa lá d i o k b ó l k ifo ly ó la g  őszi 
s z a b a d sá g o n .

Információs ankét  
külpolitikai kérdésekről

Horn Gyula, az MSZMP KB külügyi osz
tályvezető-helyettese válaszolt a május 5-i 
információs ankéton az egyetemi közvéle
ményt különösen érdeklő külpolitikai kérdé
sekre. Minthogy a korábbi hónapok informá
ciós jelentéseiben nagyon sok kérdés fogal
mazódott meg a belgrádi értekezlettel, annak 
sikerét esetleg kedvezőtlenül befolyásoló nem
zetközi légkörrel kapcsolatban, — Horn elv
társ e témakörben tartott egy átfogó tájékoz
tatót, majd egyéb aktuális külpolitikai kérdé
sekre válaszolt.

Noha alapvető dolgokban, az erőviszonyok 
kérdésében nem történt változás, s az erő- 
egyensúly továbbra is az enyhülés irányába 
mutat, bizonyos tekintetben megváltozott 
nemzetközi helyzetben kerül sor a belgrádi 
értekezletre. Kétségtelen ugyanis, hogy poli
tikai, ideológiai téren kiéleződött a harc a két 
világrendszer között, ami belpolitikai feszült
ségekkel jár „Keleten” csakúgy, mint „Nyu
gaton”, s ez az egész nemzetközi légkört ked
vezőtlenül befolyásolja. (Káros lenne azonban 
túldramatizálni a helyzetet, az ilyen megtor
panásokkal számolni kell.)

A politikai, ideológiai harc kiéleződésének 
okai eléggé közismertek. A kapitalista világ
ban aggodalomra ad okot, hogy a szocializmus 
ma már a világ minden térségében rendelke
zik bázisokkal, hogy a fejlődő országokban is 
jelen van már a szocializmus, részben mint 
tényleges valóság, részben mint reális prog
ram, vagy mint perspektíva. Jelentős válto
zásokat okoztak a burzsoázia pozícióiban egy-, 
két éve a kapitalizmus általános válságának 
elmélyülése következtében kialakult feszült
ségek, amelyek miatt kiéleződött az osztály
harc. A NATO fennállása óta most először 
„fenyeget” igazán a kommunisták bekerülé
sének „veszélye”, ami szintén komoly feszült
ségek forrása. De lehetne még sorolni az ilyen 
okokat. Mindezek hatására indítottak a NATO 
országok fokozott támadást a szocialista or
szágok ellen, azt bizonyítandó, hogy a szocia
lista országok gyakorlata, — a létező szocia
lizmus — sem old meg többet, mint a kapi
talizmusé.

Katonai téren — noha nem egységes (Kína), 
— sebezhetetlen a szocialista országok közös
sége, de nem mondható el ugyanez gazdasági 
vonatkozásban. A fejlődés gyors üteme mel
lett és ellenére vannak elmaradások az élet- 
színvonal terén, vannak bizonyos rossz irány
ba ható tradíciók, a problémák elnapolásából 
eredő gondok. Nagy terheket ró a szocialista 
országokra a nemzetközi kötelezettségek tel
jesítése is. (Helyzetünkből eredő sajátosság, 
hogy a szocialista országok gyors és hatékony 
segítséget tudnak nyújtani a fejlődő országok
nak nemzetközi függetlenségük kivívásához, 
később azonban már csak kevésbé hathatós 
segítségre képes a szocialista tábor, minek kö
vetkeztében nem egy esetben az USA, illetve 
a NATO pozíciói erősödnek meg az adott tér
ségben. Szelektívebb, koncentráltabb politika 
folytatása e téren célszerű lenne.)

A fenti okok miatt meglevő feszültségeket

használják ki bizonyos nyugati körök arra, 
hogy a szocializmus belső ellenségeiből (ilyen 
személyek csaknem minden szocialista ország
ban vannak, de nem téveszthetők össze a tár
sadalom egyes negatív jelenségeit bírálókkal) 
ellenzéki mozgalmat hozzanak létre. Ennek a 
lehetősége — ha nem is riagy, — de adott. 
Annál is inkább, mivel minden szocialista 
országban vannak megoldásra váró kérdések, 
amiket meg lehet lovagolni. Csehszlovákiában 
például 1968 után gyors gazdasági konszoli
dáció ment végbe, de ugyanakkor a politikai 
életben bizonyos szektás dogmatikus erők to
vábbra is jelentős szerephez jutottak. Len
gyelországban 1970 óta sok jó irányú kezde
ményezés, változás történt, de komoly feszült
ségek keletkeztek a fogyasztói igények és az 
árualap között; nagy tehertétel, hogy a fej
lett szocialista társadalom építése magánszek- 
torú mezőgazdasággal történik, nemkülönben 
az egyház szerepe, aminek ma is nagy hatása 
van Lengyelországban. Más lapra tartozik az 
a kérdés, hogy a szocialista országok nem ke
vésbé hatékony ellenpropagandát tudnak foly
tatni a nyugati országok ellen, de ez a légkör 
nem kedvez a belgrádi értekezletnek.

Belgrádban a külügyminisztériumok által 
kinevezett képviselők ülnek össze, hogy Hel
sinki eredményeinek továbbfejlesztése érdeké
ben folytassanak megbeszéléseket. A főbb el
lentétek abban csúcsosodnak ki, hogy a NATO 
országok külön napirendi pontban kívánnak 
foglalkozni az emberi jogok kérdésével, vala
mint a bécsi haderőcsökkentési tárgyalások 
eredményével. A szocialista országok ezzel 
szemben a gazdasági tudományos együttmű
ködés kérdéseinek kívánnak nagyobb figyel
met szentelni. Egyetértés van viszont abban, 
hogy két-három év múlva ismét szükséges 
összehívni egy, a belgrádihoz hasonló tanács
kozást.

Nem lett volna teljes a kép, ha a szovjet— 
amerikai kapcsolatokról, a leszerelés kérdésé
ről nem esett volna szó. A Carter-kormányzat 
eddigi politikája arra enged következtetni — 
állapította meg Horn elvtárs, — hogy az új 
amerikai kormány sok vonatkozásban igyek
szik nagyobb mértékben figyelembe venni a 
Szovjetunió álláspontját (Közel-Kelet, Afrika, 
Latin-Amerika), ugyanakkor azonban arra tö
rekszik, hogy erős nyomást gyakoroljon a 
Szovjetunióra („emberi jogok” kérdése).

Katonai téren igen figyelemre méltó az a 
tény, hogy a SALT megállapodás — amely a 
kölcsönös elrettentés, kölcsönös biztonság, és 
azonos veszélyeztetettség hármas alapelvéből 
indult ki — ez év októberében lejár Arra a 
kérdésre, hogy lesz-e SALT—2 novemberre, 
nehéz lenne most válaszolni. Annyi azonban 
valószínűnek látszik, hogy ha nem is születik 
addig új megállapodás, a régi meghosszabbí
tására sor kerül.

A fegyverkezési verseny folytatása rend
kívüli feszültségeket jelentene, és hatalmas 
terheket róna az egyes országokra Minden 
józan meggondolás a leszerelés irányába mu
tat tehát. —nak



CSAK A KAKAS...
M ár csak a  címben em lített nagy ta ra  jú  harcias 

szárnyas hiányzik ahhoz, hogy a  M akarenko utcai Kollé
gium és a  Nyelvi Intézet udvarán teljes legyen az ideg
nyugtató falusi idill. Sajnos nehéz kakast ta láln i ilyen 
kim erítő m unkára. Hiszen ez esetben csengetés helyett 
ő jelen thetné az órák  végét, am i napi átlagban lénye
gesen több m in t a  szokásos egy ta ra jra  ju tó  kukorékolás 
m ennyisége. Kakasa tékát még nincs a „M aki” udvará- 

• nak jókora szem étdom bja viszont van. Lajstrom ozni az 
. i itt  fellelhető javakat céltalan lenne. Lavór, üveg, tégla, 
j W. C-csésze, zöldhulladék. (Közelebbről meg nem határoz. 
I ható). A szemétdomb fló rá já t dús gaz alkotja, faunáját 
I pedig szépen gyarapodó patkányfam ilia. M indenesetre 
jl kulturáltatokról lévén szó a  kispatkányok szorgalmasan 

lá togatják  az alagsori nyelvórákat. Elképzelni is szörnyű, 
m i lesz ha a  patkányok felm erészkednek az emeleti 
lányszobákba.

Nekem m ár csak egy szerencsém lehet: m ire a  cikk 
megjelenik, elhordják a szemetet. Akkor utólag még azt 
sem bánnám , h a  azt m ondanák, hogy csak kitaláltam  az 
egészet. Ez azonban csak azt jelentené, hogy mégsem ku 
korékoltam  hiába.. H átha m égsem . . .  Akkor jö jjön  a ka
kas és kiáltsa világgá szem étdom bunk hírét-nevét.

Köves

Heinrich V olk rajza

Indiánkaland Ontanoban
Nem volt olyan oltári jó, 

m in t azt vártam. Szeretem  az 
ilyen  film eket, ha szellemesek, 
szórakoztatók. De csak egyet- 
egyet találni néha. Veszek  
egy jegyet és rem énykedek . . .

A  szerzők megmaradhattak 
volna Cooper regényeinek k i
jegyzetelésénél, ahelyett,
hogy még lehangoló ötletei
ket hozzáfűzték volna.

Néhány dolgot azért m egta
nulhatunk ebből a filmből: 
hogyan kell két szál kötélen le
ereszkedni úgy, hogy egyen ér
jü n k  le, hogyan kell a hegy 
egyik oldalán lemászni úgy, 
hogy a másikra érkezzünk, ho
gyan kell elintézni harminc 
katonával, közelharcban nyolc
száz indiánt.

A  csatajelenetek nem  izgal
mat, hanem nevetést váltottak  
k i a nézőkből. Egyszer egy 
hangosan gondolkodó kisgye

rek, am ikor már régóta lövöl
döztek egy indiánfönökre, aki 
ezt szenvtelen arccal tűrte, 
megkérdezte „az m iért nem  
hal meg?"

A z sem derült ki, hogy a gaz 
áruló, hogyan tartotta a kap
csolatot a gaz indiánokkal. 
Bár ez részletkérdés, m in
denesetre a hasonló fogantatás 
sú NDK filráektől messze el
maradt ez a próbálkozás.

Ugyanakkor példát kaptunk  
a film hez idom ult közönség 
magatartásából. Például az 
egyik kedves néző m egfejte t
te a film  egyik legnagyobb ta
lálm ányát és m indenki tudo
mására hozta:

— Ez az ind ián lány . . .
visszajött!

M indenkit óvok ettől az él
ménytől.

Balogh László

Hainrich Volk rajza

KARRIER♦ ♦ ♦

C  zin te csalogatták az em -
^  bért aznap a bejáratnál 

a beverődő napsugarak. A  hű
vös épületbe belépők arcán 
már o tt ragyogott a nyár. A  
csapóajtó fáradhatatlanul len
gett. M entek-jö ttek, kinek, 
hogy adódott a dolga egy óra 
után az egyetem en. A  több
ség a m enza felé vonult. Már 
huzamosabb idő óta egy srác 
ácsorgott a portánál. Ügy lá t
szik, m egérkezett akire várt 
— egyszerre jókora ugrások
kal ve te tte  m agát egy lány 
után. A  lejárati lépcsőnél u to l
érte, vállára te tte  a kezét.

— Szia! —  köszöntötte, de 
a lány nem  találta ism erős
nek. — Szia  — m ondta a szo
kásos m egjátszott közömbös
séggel leplezve pillanatnyi 
meglepetését.

— Volna kedved pénzt ke
resni? — tért azonnal a lé
nyegre a fiú. A  téma soha 
nem  idegen, a sóher diákok  
körében, így a szokványos is
m erkedésnek tűnő jelenetből 
könnyedén vá lto tt a lány a lé
nyegre.

— Hol és m ennyit?
— Gyere fotóm odellnek. 

H avi 1800 forintért. A  m un
kaidő sem  probléma. A  heti 
nyolc órát úgy töltőd le, 
ahogy neked a legkedvezőbb.

Ez már igen  — gondolta a 
lány. Szem e megcsillant, hí- 
zelgett a hiúságának az a ján
lat. Hallott már ilyesmiről. 
Lányokról, a k ik  így kezdték. 
„Lady Camea" suhant á t ' em 
lékezetén , a tv-reklám  egyik  
tetszetős modellje. Színes m a
gazinokban, divatlapok első 
oldalán, hirdetőoszlopokon  
körbe-körbe-körbe, csak az ő 
képe. A  felirat nem  is lénye
ges, hogy fabulon, vagy ca
mea.

— Én fotóználak  — téríte t
te a fiú  hangja vissza elka
landozó gondolatát.

— Na, és m it kell csinál
nom?

— Ruhákat, fürdőruhákat 
kell bemutatnod és term észe
tesen aktfo tókat is készítek.

Itt egyszerre elszakadt az a 
szinesfilm-szalag, am it akkor 
kezdett a lány fantáziája per
getni, am ikor a fiú  megszólí
totta.

— A kt?  — kérdezte egy
szerre visszahúzódva, de a fiú, 
hogy rögtön eloszlassa az ag
gályát, m indjárt a  pénzről be
szélt.

— Nincs abban semmi. Fi
gyelj. A  ruháskép 40, a fü r
dőruhás 60 és az ak t 80 fo 
rint. Ha szerződést kötsz ve
lem, akkor neked is az a jó,

ha m inél többet keresünk. 
Nem  igaz?

— Na, de meztelenül?
— Mért, azt hiszed, azok a 

lányok, akik  ezt csinálják, 
m ind k . . .?

— Hát, nem  sok különbsé
get látok!

— Tévedsz! Meg kell pró
bálnod, m ajd meglátod  — 
erősködött tovább.

— És hol jelennek meg ezek 
a fotók, m elyik  lapnak dol
gozol?

— Ez m aszek dolog — volt 
a válasz. Ej, ha, egyre szebb
— gondolta a lány  —, de most 
már a belemenőst játszva to
vább érdeklődött.

— S hogy, hogy rám esett 
a választásod?

— Itt vártam  a modellem- 
re, és m m  jött. A z anyagot 
pedig sürgősen le kell adnom, 
máris késésben vagyok. A z
tán jöttél te. Láttalak már a 
menzán. Hányadéves vagy?
— fordította most a kérdést a 
fiú  a lány felé.

— Elsős! De még csak gim 
nazista — a fiú  m ajdnem hogy 
hanyattesett.

— Micsoda? Te nem  vagy 
egyetemista?

— Nem. Csak tizenhat éves 
vagyok! Ennek ellenére azért 
tartod az ajánlatod? — csil
lant meg csalafintán a lány 
szeme.

— Term észetesen  — vágta 
rá a srác. Rajta még egy 
ilyen akcelerációs csalafinta
ság sem foghat ki. — Szóval 
akkor m egegyeztünk?

— De m it szólnak a szü
leim?

— Ugyan, nekik nem  kell 
tudni erről — erősködött a 
fiú.

— Hát, nézd  — vallott vé
gül is szín t a lány. — Te tú l
ságosan keresni akarsz, én v i
szont túlságosan tele vagyok 
még illúziókkal, így aztán üz
letről szó sem lehet.

— Kár! — így váltak el. A  
kapuban fiúk-lányok tódultak  
a menza felé, s a srác pedig 
tovább keresett — egy m un
kaerőt.

H. E.

N yila tk o z á s o k
Játékos term észetű em ber 

lévén, alkalom adtán szívesen 
eljátszadozom egy-egy érde
kes gondolattal. Legutóbb pél
dául igen tanulságos játékot 
találtam ki: különféle dolgok
ról kértem  a vélem ényem et és 
szívesen álltam  rendelkezé
semre, vagyis nyilatkoztam  
magamnak. Másnap aztán a 
nyilatkozat egyes részeit leta
gadtam, azt mondtam , hogy 
azt nem mondtam. Attól füg
gően, hogy hány fok volt a 
napi középhőmérséklet, vagy, 
hogy m ilyen színű inget visel
tem  éppen, a magáimnak adott 
nyilatkozat más és más ré
szeit nyilvánítottam  sem m is
nek. így  azután sokféle va 
riáció kipróbálására nyílt a l
kalmam.

E já ték korántsem  olyan  
öncélú, m in t ahogy elsőre 
hinné az em ber. Segítségével 
ugyanis egyszerre két irány
ból sikerült megközelítenem 
egy engem m ár régóta foglal
koztató problém át: egyrészt, 
hogy m ilyen  lelki jelenségek 
m ennek végbe a nyilatkozó
ban — az esetleges következ
ményeket is figyelembe véve 
—, a nyilatkozat megjelenése 
után, másfelől, hogy m iként 
érinti az újságírót, ha m eg
vádolják: m m  azt írta, am it 
nyilatkoztak.

Nyilatkozni ugyanis, kellő 
gyakorlat híján fölöttébb ve 
szélyes. A  szó elszáll, az írás 
megmarad, különösen, ha a 
cikkíró nem  dobja el a jegy
zetfüzetét, vagy nem  törli le a 
magnószalagot. És nagyon meg 
kell gondolnia az embernek, 
hogy kinek és hová nyilat
kozik, m ert vannak olyan ú j
ságok — szerencsére ezek 
csak ritkán, kéthetenként je 
lennek meg —, melyek m ást

írnak, m int am it az illető 
mondott. Vagy, ha nem is 
mást, de más szavakkal. Vagy 
ugyanazokkal a szavakkal, de 
másképp. Vagy: én tényleg azt 
mondtam, csak nem  tudtam , 
hogy meg is írják. Előfordul 
az is, hogy az illető nyila tko
zott ugyan, de nem  m ondott 
sem m it. Ügy gondolta, hogy 
vagy nyilatkozik, vagy el
mondja a vélem ényét. És azt 
már igazán nem  lehet elvárni 
egy embertől, hogy egyszer
re két dolgot csináljon.

A lényeg persze az, hogy 
m i van a nyilatkozatok m ö
gött. Mert, ha valaki például 
azt mondja, hogy öt éve nem  
volt szabadságon, ugye, nem  
azt jelenti, hogy öt éve nem  
volt nyugaton, hanem, hogy 
öt éve nem  tudta nyáron k i
venni a szabadságát. És, ha 
valaki csoportjának tagjait 
ellenesnek tartja  — most 
mindegy, hogy m i-ellenes- 
nek  —, akkor jó, ha tudja, 
hogy m ire gondol. Valóban 
ellenesek, vagy csak arról 
van szó, hogy vélem ényük  
nem  egyezik a nyilatkozóéval?

Nem  szeretnék senkit sem  
elriasztani attól, hogy nyila t
kozzon. Ha van vélem énye és 
ezt meg is kérdezik, mondja  
el. Csak egy valam ire szeret
tem volna felhívni a figyel
met. Ne az újságban keressük  
először a hibát, az újság 
ugyanis, a tudom ány mai ál
lása szerint nem  hibakeresés
re, hanem olvasásra való. A 
készülék meghibásodását el
kerülendő. kéretik a haszná
lati utasítást betartani: elő
ször önmagunkba nézzünk  
és csak azután az újságba. 
Ily  módon elérhetjük, hogy 
nem mozog a kép, nem torz 
a  hang, és általában: élvez
hető lesz az adás.

Földes Péter

Nagy János rajza

K i, k it já ra t le?
A Közgazdász utolsó oldalán 

m egjelent Lejáratos című cikk
hez kívánok néhány m egjegy
zést fűzni.

1. A z ifjúsági parlam ente
ken több felvetés foglalkozott 
a könyvtár nyitvatartási ide
jével.

2. A  könyvtár, számára elfo
gadható javaslatokat tett.

3. Ezekből egyet, félórás csú
szással módosítva, az érdek
védelm isekkel (dem okratiku
san) egyeztetve elfogadtunk.

4. Ezek után a könyvtár egy 
ettől eltérő, saját javaslata  
szerinti nyitvatartási vezetett 
be.

5. Mi azt kértük  — s ezzel 
m ost már a rektori tanács is 
egyetért —, hogy a vizsga- 
időszakra, kísérleti jelleggel 
vezessük be a fél kilenctől k i
lencig nyitva tartási rendet.

6. Ez a javaslat, a szerdai 
fé l nap szünettel, nem érinti 
hátrányosan a könyvtári dol
gozók összmunkaidejét.

Végezetül a KISZ-bizottság

nem m ereven ragaszkodott az 
álláspontjához, hanem tár
gyalt- Mi a mielőbbi megoldást 
kértük, és az új rend gyakor
lati tapasztalata után a végle
ges megoldást.

V. P.

A M arx  K á ro ly  K ö z g a z d a sá g tu d o 
m á n y i  E g y e te m  la p ja  
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